
خریدار  معــاون برنامه ریــزی و اقتصادی وزارت 
نیرو با اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۲ رکورد تاریخی 
احداث نیروگاه شکسته می شود، گفت: برنامه های 
گســترده ای با هدف توســعه ظرفیت تولید برق از 
طریق افزایش راندمان و بهره وری انرژی در دستور 

کار قرار دارد.
 یزدان رضایی در جریان بازدید آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی از حوزه ستادی وزارت نیرو با ارائه گزارشی، 
اظهار کرد: وضعیت صنعت برق کشــور ناشــی از 
عدم ســرمایه گذاری کافی و عدم اصــاح الگوی 
مصرف در دهه گذشته در ســه حوزه تولید، انتقال 
و توزیع و مصرف با چالش های جدی رو به رو شــده 
که مهم ترین آن ناترازی شــدید میان میزان تولید 
و مصرف بــرق بود.معاون برنامه ریــزی و اقتصادی 
وزارت نیرو ادامه داد: در ابتدای دولت ســیزدهم و 
با هدف جبران کاستی های گذشته برنامه مدون ۲۰ 
ساله و میان مدت ۴ ســاله با برش های زمانی کوتاه 
مدت یک ساله تدوین شد که دو سال از این برنامه ها 

تا کنون اجرایی شده است.
وی افزود: در همین راســتا و در بخش تولید، برنامه 
ریزی بــرای تولید ۳۰ هــزار مگاوات انــرژی برق 
جدید انجام شــد که ۱۰ هزار مــگاوات آن از طریق 
نیروگاه هــای حرارتی و با مدیریــت وزارت نیرو در 
حال اجراست و این بخش تاکنون بیش از ۸۰ درصد 

عملکرد دارد.
رضایی تصریح کرد: ۱۰ هزار مــگاوات از این برنامه 

نیز بر عهده صنایع است که در این بخش نیز ۶۴۰۰ 
مگاوات احداث نیروگاه در حال اجرا است و ۱۰ هزار 
مگاوات دیگر نیز در حوزه انرژی های تجدیدپذیر در 

دستور کار است.
وی با بیان اینکه در ســال ۱۴۰۲ رکــورد تاریخی 
احداث نیروگاه در کشور شکسته خواهد شد، ادامه 
داد: همزمان بــا برنامه هایی که در حــوزه احداث 
نیروگاه و افزایش ظرفیت تولید برق اجرایی شــده 
اســت، همچنین برنامه های گســترده ای با هدف 
توسعه ظرفیت تولید برق از طریق افزایش راندمان و 

بهره وری انرژی در دستور کار قرار دارد.

بهره برداری از ۱۲ هزار مگاوات ظرفیت 
نیروگاهی بدون مصرف سوخت جدید

معاون وزیر نیرو اظهار داشــت: در ایــن حوزه نیز 
بهره بــرداری از ۱۲ هــزار مــگاوات ظرفیت جدید 
نیروگاهی بدون مصرف ســوخت جدید در دستور 
کار است که معادل ۲۰ میلیارد متر مکعب سوخت 
و ۳ فاز پــارس جنوبی برای کشــور صرفه جویی در 

حوزه سوخت به همراه خواهد داشت.
وی گفت: تنهــا در بخش احــداث واحدهای بخار 
نیروگاه هــای گازی ۱۲۰۰ مــگاوات بــه ظرفیت 
تولید برق کشــور افزوده شده اســت که معادل ۸ 
سال عملکرد دولت گذشته است و نیز برای ارتقای 
راندمان نیز تا کنون ۲۰۰۰ مگاوات شناسایی شده 

است که معادل ۸ سال عملکرد دولت قبل است.
رضایی تاکید کرد: ارتقای استاندارد تجهیزات برقی 
و جلب مشــارکت مردمی از طریق پــاداش صرفه 
جویی از دیگر اقداماتی است که اجرایی شده و برای 
ســال آینده نیز با هدف افزایش میزان مشــارکت 
مشــترکان در طرح های صرفه جویی طرح اپراتور 

همراه انرژی را اجرایی خواهیم کرد.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت نیرو با اشاره به 
اقدامات وزارت نیرو در ارتقای اســتاندارد کولرهای 
گازی و آبی و لامپ های الکتریکی و نیز اباغ اجباری 
شدن دســتورالعمل های مرتبط با آن گفت: ارتقای 

اســتاندارد الکتروموتورهای صنعتی نیز در دست 
اجرا است و با جدیت پیگیری می شود.

وی جایگزینی روشــنایی معابر، ارتقای استاندارد 
موتور چاه های کشــاورزی و راه اندازی بازار بهینه 
سازی مصرف برق را از دیگر اقدامات وزارت نیرو به 
منظور افزایش راندمان مصرف برق در کشور عنوان 
کرد و افزود: با توجه به اینکه در فصل گرم ســال ۳۰ 
هزار مگاوات بار سرمایشــی به شبکه سراسری برق 
کشور افزوده می شود که از کل مصرف برق بسیاری 
از کشورها بیشتر اســت، برنامه ای جامعی در برنامه 
هفتم گنجانده شده اســت که در قالب آن و تا پایان 
برنامه هفتم دســت کــم ۱۵ هزار مــگاوات در این 

بخش صرفه جویی حاصل خواهد شد.
رضایی با اشــاره نقش مهم مشــارکت مشــترکان 
در اجــرای برنامه های مدیریت مصــرف برق ادامه 
داد: اگــر روند مصرف برق در اوج بــار مصرف که در 
دولت گذشته وجود داشت، ادامه می یافت در حال 
حاضر مصرف برق کشــور به ۵۷ میلیارد کیلووات 
ساعت می رســید که که با برنامه ریزی و مشارکت 
مردم بدون یک ساعت خاموشی باوجود ۲.۵ درجه 
افزایش میانگین وزنی دما و اضافه شــدن ۲ میلیون 
مشترک جدید در این بخش شاهد صرفه جویی ۲۰ 
درصدی بودیم.معاون وزیر نیرو با مقایســه مصرف 
انرژی بخش صنعــت در دوره قبل و بعــد از دولت 
ســیزدهم، اظهار کرد: چنانچه با روال قبل از دولت 
ســیزدهم حرکت می کردیم، نیاز بود در تابســتان 
۱۴۰۲معادل ۳۴ میلیارد کیلووات ساعت به بخش 
صنعت برق تحویل دهیــم، اما با افزایــش تولید و 
کاهش مصرف بخش خانگی، میــزان تحویلی برق 
صنعت به ۴۶ میلیارد کیلووات ساعت رسید که ۲۵ 
درصد از ابتدای دولت ســیزدهم بیشتراست.وی با 
اشاره به ســه چالش جدی در بخش آب در ابتدای 
دولت سیزدهم در تنش آبی، اضافه برداشت از منابع 
آبی و تعدد طرح هــای نیمه تمام ادامــه داد: بر این 
اســاس برنامه ریزی های مفصلی برای ایجاد تحول 

در بخش آب انجام شده است.

 شیوه خرید متری مسکن

وش متری مسکن از چه زمانی آغاز می شود؟ فر
نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران اعلام کرد

تداوم کاهش قیمت مسکن در آذرماه
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خانه  هنر   میرا

نظارت ستادی رئیس جمهور بر وزارت نیرو
وگاه خورشیدی  آغاز ساخت ۴ هزار مگاوات نیر

معاون وزیر راه و شهرسازی:
وانه از سوی شهرداری ها در بافت های  صدور پر

فرسوده حداکثر سه ماهه می شود

 انتظار کاهش ارزش دلار در جهان در سال آینده
ریزش دلار در سال ۲۰۲۳

 سرنوشت سازمان سنجش چه می شود
صندلی دانشگاه در کشمکش قانون و تقلب
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لایحه بودجه ۱۴۰۳ در مسیر اصلاح
امین دلیری برخــورد نمایندگان با لایحه تقدیمــی بودجه ۱۴۰۳ در رفت 
برگشــت اولیه و عدم رأی نمایندگان به کلیات لایحه بودجه و نیز دوبخشــی 
شدن لایحه بودجه بر اساس قانون اصاح ماده ۱۸۲ آئین نامه داخلی مجلس 
شورای اســامی، گام های درستی اســت در جهت اصاح ســاختار بودجه 
برداشته شده است، و ســختگیری نمایندگان مجلس شــورای اسامی را در 

مسیر اصاح ساختار بودجه می توان ارزیابی کرد. 

یادداشت

شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به روشنایی زمین چمن مصنوعی دوم استادیوم شهدا  
از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.

برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كارحدود 39/990/266/184 با احتساب کسور قانونی و 9 % 
مالیات بر ارزش افزوده میباشد.

مدت اجرای پروژه:  6 ماه و  مدت تضمین پروژه از سوی پیمانکار 12 ماه می باشد.
تضمین شركت در مناقصه: 1/999/513/309یال می باشد که به صورت واریز نقدی یا ضمانتنامه 

معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.
ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ 

عنوان قابل قبول نمي باشد.
 پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 

نزد بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 
مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به 

امور قرارداد های شهرداری قدس تحویل نم ایند. 
  قيمت اسناد و نحوه واريز وجه :

قیمت اسناد مناقصه 8/000/000 ریال )هشت میلیون ریال( مي باشد كه به حساب شماره 
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و@ بصورت الکترونیکی از طریق 

سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
  مهلت خريد اسناد :

مهلت خرید اسناد مناقصه  از  مورخ  1402/10/12 لغایت 1402/10/16بوده و  اسناد و مدارك 
مناقصه ظرف مهلت مندرج  در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل 

دریافت می باشد.
 مهلت تحويل و مدت اعتبار پيشنهادات :

مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 14 روز چهارشنبه 1402/10/27 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد 
تا ساعت 17 همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد. 

 مجوز مورد نياز جهت شركت در مناقصه :
شرکتهای دارای رتبه 5 تاسیسات

 پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .
شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .

در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد 
خواهد بود 

سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .
 تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/10/05 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/12 

 آگهی  تجدید فراخوان مناقصه عمومی

  روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت اول

   ))مزایده عمومی ((
و  استرابوردها  اجاره  عمومی  مزایده  برگزاری  به  نسبت  دارد  نظر  در  چهاردانگه  شهرداری 
بیلبوردهای سطح شهر جهت تبلیغات با بشماره مزایده ٥٠٠٢٠٩٤٥0000001٤ از طریق سامانه 
تداركات الكترونیكي دولت اقدام نماید. کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه 
پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی 
، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه 

محقق سازند .
تاریخ انتشار مزایده در سامانه تاریخ 1402/09/28 می باشد .

مهلت زمانی دريافت اسناد مزايده از سايت: تا ساعت 13 روز پنجشنبه تاریخ 1402/10/07
مهلت زمانی ارائه پيشنهاد : تا ساعت 14:30 روز دوشنبه تاریخ ١٤٠٢/١٠/١٨

زمان بازگشايی پيشنهاد : ساعت 14:30 روز سه شنبه تاریخ 1٤02/10/19 
مبلغ سپرده شرکت در مزايده : 1،680،000،000 ریال

اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده و ارائه 
پاکت ) الف ( آدرس : بزرگراه آیت اله سعیدی -روبروی سه راهی بوتان -خیابان شهید حاجی احمد 

- پلاک 10 - ساختمان شهرداری و تلفن : 50279295 - 021
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در . سامانه :

مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١
دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦٨ و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/09/29
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/05

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

 نوبت دوم

معاون وزیر نیرو:

وگاه شکسته می شود سال ۱۴۰۲ رکورد تاریخی احداث نیر



نظارت ستادی رئیس جمهور بر وزارت نیرو

وگاه خورشیدی  آغاز ساخت ۴ هزار مگاوات نیر

 معاون اول رئیس جمهور:

منابع مالی احداث مجموعه بزرگ ورزشی تهران تامین شد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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طحان نظیف:
 لایحه عفاف و حجاب برای رفع ایرادات

 به مجلس برگشت داده شد
سخنگوی شورای نگهبان از بازگشــت لایحه عفاف و حجاب به مجلس 

برای رفع ابهامات و ایرادات باقی مانده خبر داد.
»هادی طحان نظیف« ســخنگوی شــورای نگهبان با اشاره به آخرین 
وضعیت لایحه موســوم به عفاف و حجاب اظهار کرد: شــورای نگهبان 
نســبت به لایحه حمایت از خانواده از طریق ترویــج فرهنگ عفاف و 
حجاب در مرحله قبل ایرادات و ابهامات متعددی را داشــت که مجلس 
در جلســات خود این موارد را اصاح کرد و ما مجــدداً این لایحه را در 
دستور کار شــورای نگهبان قرار دادیم و با بررســی های به عمل آمده، 

مشخص شد که بسیاری از ایرادات و ابهامات برطرف شده است.
وی افزود: با این حال، هنوز برخی ایرادات و ابهامات وارده به این لایحه 
پابرجا است و به همین خاطر، بار دیگر لایحه را برای اصاح مواردباقی 

مانده به مجلس ارجاع دادیم.
سخنگوی شــورای نگهبان گفت: هر زمان که مجلس، همین ایرادات 
و ابهامات باقی مانده را اصاح کند، ما نیز لایحه اصاح شــده را مجدداً 

بررسی و نظر نهایی شورای نگهبان را اعام خواهیم کرد.

شریعتی: 
 مشارکت حداکثری در انتخابات 

قدرت آفرین است
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســامی گفت: مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات برای داشــتن کشــوری قدرتمند و قوی 

ضرورتی اجتناب ناپذیر است.
غامرضا شــریعتی با اشــاره به تاکید مقام معظم رهبری بر مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات مجلس شــورای اسامی، بیان کرد: یکی 
از اهداف اساسی برای مشــارکت بالای مردم در انتخابات، مولفه قدرت 
ملی کشور است. هر کشوری به دنبال قوی شدن است و یکی از بهترین 
ابزار برای ارتقای قدرت کشور حضور مردم پای صندوق های رای است. 
مشارکت حداکثری مردم در انتخابات، کشور را در برابر دیگر کشورها 

به ویژه دشمنان قدرتمند می سازد.
نماینده مردم بهشــهر در مجلس شــورای اســامی، با تاکید بر اینکه 
مشــارکت حداکثری در انتخابات برای داشتن کشــوری قدرتمند و 
قوی ضرورتی اجتناب ناپذیر است، تصریح کرد: هرچه مشارکت مردم 
در انتخابات بالاتر باشــد، قطعا مجلسی که تشــکیل می شود پشتوانه 
مردمی بهتری خواهد داشــت و این مجلس قوی می تواند در پیگیری 

مطالبات مردم و حل دغدغه های آنان کارآمدتر عمل کند.

شریعتی با بیان اینکه مجلس قوی می تواند در ریل گذاری صحیح برای 
توســعه کشــور نقش مهمی ایفا کند، اظهار کرد: قطعا مولفه امنیت و 
ســامت انتخابات نیز حائز اهمیت است و باید بســتری فراهم شود تا 

کاندیداها در فضایی امن و سالم به رقابت با یکدیگر بپردازند.

حدادی:
 تشکیل مجلس قوی نیازمند مشارکت قوی مردم 

در انتخابات است
یک عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراهای مجلس شورای 
اســامی گفت: باید فضایی ایجاد شــود که در انتخابات اســفند ماه 
شــاهد رقابت بین جریان های مختلف به معنای واقعی بوده و سامت 

انتخابات تامین شود.
علی حدادی  با اشــاره بــه تاکید مقــام معظم رهبری بر مشــارکت 
حداکثری مردم در انتخابات مجلس شــورای اسامی، بیان کرد: نکته 
مهمی که مقام معظــم رهبری نیز در بیانات خود به آن اشــاره کردند، 
مشارکت حداکثری مردم در پای صندوق های رای است که باید زمینه 
ها و بســترهای لازم برای مشــارکت حداکثری مــردم در انتخابات و 

فضایی برای رقابت سالم بین کاندیداها فراهم شود.
وی ادامــه داد: در وهله اول اطاع رســانی و تبیین درســت اقدامات 
دولتمردان و نظام جمهوری اسامی حائز اهمیت است. همه بخش ها 
باید در جهت امید افزایی در جامعــه گام بردارند. ایجاد امید در جامعه 

نقش مهمی در افزایش مشارکت مردم در انتخابات دارد.
این عضو کمیســیون امور داخلی اظهار کرد: در کنار امید آفرینی باید 
بستر و زمینه لازم برای حل مشــکات مردم و موانعی که ممکن است 
به مشارکت مردم در انتخابات آســیب بزند، فراهم شود. از سوی دیگر 
همان طوری که مقام معظم رهبری اشاره داشتند باید فضا برای رقابت 
جدی بین جناح های سیاســی و افکار عمومی جامعه باز شــود. قطعا 
مشــارکت حداکثری منجر به تشــکیل یک مجلس قوی خواهد شد. 
مجلس قوی نیز که نقش ریل گذاری صحیــح را بر عهده دارد می تواند 

ایران قوی را بسازد.

نماینده مردم طالقان، ساوجباغ، نظرآباد و چهارباغ در مجلس شورای 
اسامی تصریح کرد: مجلس قوی می تواند مشــکات کشور را از ابعاد 
مختلف بررســی کرده و ریل گذاری صحیحی در حل مشکات کشور 
داشته باشد. هر یک از دستگاه ها باید مطابق رهنمودی که حضرت آقا 
داشتند در مسیر برگزاری انتخابات در فضایی امن، سالم و با مشارکت 

بالا گام بردارند. 
متاسفانه برخی افراد انتخابات را تخریب می کنند. وظیفه صدا و سیما، 
اساتید دانشگاه ها، حوزه های علمیه و کلیه افرادی که تریبون دارند این 

است که در جامعه امید افزایی کنند.
حدادی در پایان تاکید کرد: انتخابات سرنوشت چهار سال آینده کشور 
را رقم می زند. انتخابات می تواند کمک کند تا مجلســی قوی شــکل 
گرفته و به دنبال آن مشکات به درســتی شناسایی شده و ریل گذاری 
دقیقی صورت گیرد. یک مجلس قوی به مشــارکت قوی نیاز دارد. باید 
فضایی ایجاد شود که شــاهد رقابت بین جریان های مختلف به معنای 
واقعی بوده و سامت انتخابات تامین شود. هر یک از دستگاه ها باید به 

وظایف خود درست و به موقع عمل کنند.

تریبون

جانشین رییس ســتاد کل نیروهای مسلح، از تدوین 
آیین نامه های مربوط به اســتقال علمی دانشگاه های 

نظامی از وزارت علوم خبر داد.
امیــر »عزیز نصیرزاده« جانشــین رییس ســتاد کل 
نیروهای مســلح امــروز در آیین بزرگداشــت هفته 
پژوهش در دانشگاه دافوس، اظهار کرد: جایگاه علمی 
دانشگاه فرماندهی و ستاد ارتش در بین دانشگاه های 
جهان، ارتقای چشــمگیری داشــته و امروز به عنوان 
یکی از مراجع علمــی در میان دانشــگاه های جهان 

شناخته می شود.
وی با اشــاره به جایگاه علم و دانــش در روایات دینی، 
افزود: روایات و جمات بسیاری از بزرگان تاریخ درباره 

اهمیت علم آموزی و دانش وجــود دارد و ما 
شاهدیم که رســول اکرم )ص( و معصومین 
)ع( بر دانش آموزی تاکید کرده اند. جانشین 
رییس ستاد کل نیروهای مســلح ادامه داد: 
اگر می خواهیم که کســی به مــا زور نگوید 
و قدرتمند و با اقتدار باشــیم، باید در حوزه 
دانش و پژوهش پیشرفت کنیم؛ پیشرفت و 

قدرت در گرو دانش و پژوهش است.
وی با اشــاره به اقدامات ســتاد کل نیروهای مســلح 
بــرای ارتقای جایــگاه علمی نیروهای مســلح گفت: 
استقال علمی دانشــگاه های نظامی از وزارت علوم را 
از شورایعالی انقاب فرهنگی دریافت کرده و به دنبال 

اجرای بیانات مقام معظــم رهبری در حوزه 
پژوهش و علم و فناوری هســتیم؛ در همین 
راستا در حال تدوین آیین نامه های مربوطه 

هستیم.
امیر نصیرزاده گفت: بقای هر کشــور، متکی 
به قدرت است و قدرت هم برگرفته از دانش 
و فناوری است؛ امروز کشورهای استکباری 
با تکیــه بر دانــش و فناوری، به ســایر کشــورها زور 
می گویند؛ ما بایــد در حوزه علم و فنــاوری به حدی 
از پیشرفت برســیم که کســی قادر به زور گفتن به ما 

نباشد.
جانشین ستاد کل نیروهای مسلح ادامه داد: پژوهش، 

نیازمند صبر و تحمل است و لذا باید تاش و کوشش را 
با صبر و تحمل در مقابل مشــکات تلفیق کنیم؛ نقشه 
جامع علمی نیروهای مسلح اباغ شده و پنج وزیر عضو 
شورای راهبردی علم و فناوری هســتند که با ریاست 
سرلشکر باقری، این شــورا اقدامات خوبی انجام داده 

است.
امیر نصیرزاده گفت: اســتقال آموزشی دانشگاه های 
نظامــی از وزارت علوم انجام شــده اســت و به زودی 
آیین نامه های آن، اباغ می شــود؛ در این آیین نامه ها، 
اعتبار علمی بر اساس مقالات »منفور« است و جایگاه 
علمی بر اســاس مســاله محوری و قدرت حل مساله 

مشخص می شود.

 رییس مجلس شورای اســامی در پیامی به همتایان 
مســیحی خود گفت: میاد حضرت عیســی )ع(، روز 
هم صدایی و همبســتگی ادیان الهی برای رسیدن به 

عدالت و صلح جهانی است.
محمدباقر قالیباف با صــدور پیامی خطاب به همتایان 

خود در کشورهای مســیحی و تبریک میاد حضرت 
عیسی مســیح )علیه الســام(، اظهار داشــت: مایلم 
مراتــب تبریکات صمیمانــه خویــش و همکارانم در 
مجلس شــورای اســامی را به مناســبت فرارسیدن 
ســالروز میاد پیام  آور مــودّت و مهربانــی، حضرت 

عیسی مسیح )علیه الســام( و آغاز سال نو میادی، به 
جنابعالی و همکاران محترم تان ابراز کنم.

وی افزود: میاد حضرت عیسی مسیح )علیه السام(، 
روز هم صدایی و همبســتگی ادیان الهی برای رسیدن 

به عدالت و صلح جهانی است.

رییس مجلس شورای اسامی در این پیام تاکید کرد: 
امروز جهان آکنده از خشــونت طلبی و افراط گرایی، 
بیش از هر زمان دیگری به معــارف پیامبران الهی که 
مبتنی بر مهرورزی، همدلی و برادری میان انســان ها 

و رفع هرگونه تبعیض، ظلم و نابرابری است، نیاز دارد.

مسلح

مجلس

خریدار   رئیس جمهــور در ادامه فرآیند 
»نظارت ستادی بر دســتگاه های اجرایی« 
در چهاردهمیــن مقصــد خود، بــه وزارت 
نیرو رفت. آیت الله ســید ابراهیم رئیســی 
که در قالــب فرآینــد نظارت ســتادی بر 
دســتگاه های اجرایی در وزارت نیرو حضور 
یافته اســت، ضمــن بازدید از نمایشــگاه 
اقدامات و دستاوردهای وزارت نیرو، دستور 
آغاز اجرای طــرح احداث ۴ هــزار مگاوات 
نیروگاه انرژی تجدیدپذیــر را صادر کرد.با 
بهره برداری از این پروژه ظرفیت تولید برق 
از منابع تجدیدپذیر که در ابتدای آغاز به کار 
دولت مردمی حــدود ۸۷۰ مگاوات بود و در 
حال حاضر حدود هزار و ۱۱۹ مگاوات است 
به بیــش از ۵ هزار و ۱۱۹ مــگاوات افزایش 
خواهد یافت.وزارت نیــرو در دولت مردمی 
برنامــه افزایــش ۱۰ هــزار و ۹۰۰ مگاوات 
ظرفیت تولید انرژی از منابع تجدیدپذیر را 
دارد.به موجب طرحی که قرارداد اجرای آن 
به عنوان بزرگترین قرارداد یکجای ساخت 

نیروگاه تجدیدپذیر در غرب آسیا در حضور 
دکتر رئیســی امضا شد، ســرمایه گذاران ۴ 
شــرکت در قالب چهار سبد شــامل ۲ سبد 
۱۵۰۰ مگاواتی و ۲ سبد ۵۰۰ مگاواتی برای 
احداث ۹۵ نیروگاه خوشــیدی و بادی اقدام 
و در مجموع ظرفیتی بالغ بر ۴ هزار مگاوات 
بــرق تجدیدپذیر را حداکثر تــا زمان پیک 
برق سال ۱۴۰۳ به شــبکه سراسری متصل 

خواهند کرد.
با توجه بــه اهتمام دولت و شــخص رئیس 
جمهور نســبت به رفع ناترازی های موجود 
در کشــور به ویژه در بخش انرژی، موانع و 
مشکات پیش روی شــرکت های حاضر در 
این طــرح از جمله تملــک زمین ها، نحوه 
اتصال به شبکه و مشکات زیست محیطی 

به صورت ویژه بررسی و مرتفع شده است.
در حال حاضــر ۳۸۱ محل برای ســاخت 
نیروگاه های تجدیدپذیــر با ظرفیت حدود 
۱۱ هزار مگاوات با محوریت ۱۶ شرکت برق 

منطقه ای در سراسر کشور وجود دارد.

شــرکت های برق منطقه ای اســتان های 
تهران با ۳۲ درصــد، فارس بــا ۱۰ درصد 
و سیســتان و بلوچســتان بــا ۹ درصد از 
استان هایی هستند که بیشترین سهم را در 
احداث ۴ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی 
در کشور دارند.در مراسم همچنین نیروگاه 
۱۰ مگاواتی ســاغند یزد به عنوان بخشی از 
۲۶۰ مگاوات ظرفیت اضافه شده به مجموع 
تولید بــرق تجدیدپذیر کشــور از ابتدای 
فعالیت دولــت مردمی تاکنون، با دســتور 

دکتر رئیسی به شکل رسمی افتتاح شد.
رئیس جمهور همچنین از نمایشگاهی که 
به منظور ارائه اقدامات و دستاوردهای این 
وزارتخانه در ســه بخش آب، برق و فاضاب 
در دو سال و نیم گذشــته برگزار شده بود، 
بازدید کرد و با توضیحات دســت اندرکاران 
این بخش هــا از جزئیــات عملکــرد این 
وزارتخانه مطلع شد.بر اساس گزارش ارائه 
شده در دوره پیک مصرف ســال ۱۴۰۲ با 
اجرای برنامه های رفع ناترازی، برای اولین 

بار در تاریخ تولید برق کشور، میزان تامین 
انرژی صنعت از بخش خانگی پیشی گرفت 
و ۸۵ درصد انرژی اضافه تولید شده نسبت 
به ۱۴۰۰، به بخش تولید اختصاص یافت. از 
ابتدای دولت مردمی تا کنون ۸ هزار و ۸۰۰ 
مگاوات ظرفیت وارد مدار شــده اســت که 
نسبت به زمان طی شــده از شهریور ۱۴۰۰ 
یک رکورد محســوب می شــود.همچنین 
بر اســاس برنامه تامین آب شرب برای ۱۰ 
هزار روســتا، تا این لحظه عملیات عمرانی 
آبرســانی به ۳ هزار و ۶۴۰ روســتا به اتمام 

رسیده که دسترسی ۸۶ درصد روستاهای 
کشور به آب شــرب پایدار را تضمین کرده 
اســت.طبق توضیحات ارائه شده در دولت 
مردمی مدیریت هوشــمند آب زیرزمینی 
به عنــوان یکی از مهمترین شــاخص های 
پایــداری منابع آب، بــا اتکا بــه ابزارهای 
گوناگون نظیر تامین انرژی در دســتور کار 
قرار گرفته و اجــازه برداشــت غیرمجاز و 
از بین رفتــن عدالت در زمینه اســتفاده از 
منابع آب زیرزمینی به هیچ مشترکی داده 

نمی شود.

امیر نصیرزاده:آیین نامه های استقلال دانشگاه های نظامی از وزارت علوم تدوین میشود

وز همبستگی ادیان الهی برای رسیدن به صلح جهانی است قالیباف: میلاد حضرت مسیح ر

خریدار   معاون اول رئیس جمهور پس از 
امضاء تفاهم نامه همکاری احداث مجموعه 
بزرگ فرهنگی - ورزشی شهر تهران گفت: 
منابع مالی برای اجــرای این طرح از طریق 
تهاتر نفت با طرف چینی تامین شــده است 
و در همه مراحــل کار از طراحی تــا اجرا از 
ظرفیت شرکت های همکار داخلی استفاده 
می شــود. محمد مخبر در مراســم امضای 
تفاهــم نامه همــکاری احــداث مجموعه 
بزرگ فرهنگی ورزشی شهر تهران با اشاره 
به اینکه تمامی ابعاد مختلــف این طرح به 
صورت جهادی پیش رفته است، گفت: یکی 
از ویژگی های بارز این طرح این اســت که 
تمامی ابعاد و جوانب مختلف طرح به دقت 
بررسی شده و مســائل مختلف مرتبط با آن 

مدنظر قرار گرفته است.
معــاون اول رئیس جمهور روش مناســب 
تامین مالی را یکــی از مهمترین موضوعات 
در اجرای پــروژه های مختلف برشــمرد و 
افزود: تامین منابع مالی بــرای اجرای این 
طرح از طریق تهاتر نفت پیش بینی شــده 
که سابقه کمتری در کشور دارد و اطمینان 

بخش است.
مخبر احداث یــک ورزشــگاه و مجموعه 
بزرگ ورزشــی برای شــهر تهــران را یک 
ضرورت جدی توصیف کــرد و افزود: همه 
ورزشــکاران و ورزش دوســتان که تقریبا 
آحاد جامعــه را در بر مــی گیرند، مخاطب 
این طرح هســتند و ســاخت این مجموعه 

خدمتی به همه این عزیزان خواهد بود.
وی با اشــاره به اینکه از زمان دستور رئیس 
جمهور تا تصمیم گیری و تدوین این تفاهم 
نامه مدت زیادی سپری نشده است، خاطر 
نشان کرد: انتظار این اســت که این پروژه 
در کوتاهترین زمان ممکن به نتیجه برسد 
و مردم و جوانــان هر چه زودتــر بتوانند از 

مزایای آن بهره مند شوند.
معاون اول رئیــس جمهــور تصریح کرد: 
براســاس تفاهم نامــه و مذاکراتــی که با 
پیمانکار اجرای این پروژه انجام شــده، باید 
برای ســاخت این مجموعه از تمام ظرفیت 
های داخلی اســتفاده شــود و در طراحی 
و ســاخت این ورزشــگاه، الگــوی ایرانی ـ 

اسامی نیز رعایت شود.
مخبر نیز در این مراسم به برخی از سوالات 

و شبهات در خصوص طرح مجموعه بزرگ 
فرهنگی،  ورزشی شــهر تهران پاسخ داد و 
گفت: عده ای پرسیده بودند که چرا اجرای 
این پروژه قرار اســت توسط شرکت چینی 
انجام شــود که این امر به دلیل آن است که 
با کشور چین خط تبادل مالی داریم و منابع 
پروژه را از طریق تهاتــر نفت با طرف چینی 
تامین خواهیم کــرد. بنابراین این پروژه که 
احداث آن چند میلیــارد دلار هزینه دارد،  
به یک شــرکت چینی ســپرده شده است. 
ضمنا در همه مراحــل کار از طراحی تا اجرا 
از ظرفیت شــرکت های همکار داخلی نیز 

استفاده خواهد شد.

کمیته راهبری برای اجرای طرح بزرگ 
ورزشی تشکیل می شود

معاون اجرایی رئیــس جمهور همچنین به 
ایراداتی که عــده ای در خصوص جانمایی 
این مجموعه وارد کرده اند اشــاره و تصریح 
کرد: عده ای گفته اند که مکان این مجموعه 
بر روی گسل اســت و این در حالی است که 
مطالعات کامل زمین شناســی و بررســی 
های فنی در ایــن خصوص انجام شــده و 

مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
محســن منصوری نزدیکی ایــن مجموعه 

به فرودگاه بین المللی امــام خمینی )ره( و 
فرودگاه مهرآباد و همچنین دسترســی به 
شبکه حمل و نقل کشور و شبکه بزرگراهی 
را از دیگر دلایــل جانمایی این ورزشــگاه 
برشــمرد و گفت: برای پیگیــری مراحل 
اجرای این طرح،  کمیته راهبری تشــکیل 
خواهد شد و شرکت چینی نیز متعهد شده 
که در کوتاهترین زمان ممکن این پروژه را 

تکمیل کند.

با احداث مجموعه ورزشی سرانه 
ورزش تهران دو برابر افزایش می یابد

وزیر ورزش و جوانان هم در این مراســم با 
تاکید بــر اینکه احداث ایــن مجموعه می 
تواند ســرانه ورزش تهران را که هم اکنون 
جزو آخرین شهرهای کشــور قرار دارد، به 
دو برابر افزایش دهد، گفــت: با احداث این 
مجموعه بــه نیازهای تمامی رشــته های 
ورزشی در عرصه جهانی پاسخ داده خواهد 
شد و دغدغه ای برای میزبانی مسابقات بین 

المللی رشته های ورزشی نخواهیم داشت.
کیومرث هاشــمی با اشاره به شرکت چینی 
پیمانکار این پروژه اظهار داشــت: اساســاً  
شــرکت های چینی در ساخت ورزشگاه ها 
سرآمد هستند و شــرکتی که قرار است این 

مجموعه را احداث کند نیز شــرکتی معتبر 
اســت که بیش از صد پروژه مشابه در سطح 

دنیا به اجرا رسانده است.
انصاری، سرپرســت تولیت آستان حضرت 
امام خمینی)ره( نیز در این جلســه شبهات 
وارد شده درخصوص زلزله و فرونشست در 
شــهر آفتاب را رد کرد و با توجه به مطالعات 
پیشین و بررسی همه جوانب در شهر آفتاب 
و حرم حضرت امام)ره( این نقطه را مناسب 
ترین مکان برای احــداث چنین مجموعه 

بزرگی برای شهر تهران دانست.
در این مراســم وزیر نفت،  شــهردار تهران،  
رئیس ســازمان برنامه و بودجه نیز هر کدام 
نظرات و دیدگاه های خــود را در خصوص 
احداث این مجموعــه مطــرح کردند و از 
آمادگــی کامل برای حمایت و پشــتیبانی 

کامل این طرح خبر دادند.
این تفاهــم نامه با هــدف فراهــم کردن 
زیرســاخت ها و امکانات لازم برای احداث 
»مجموعه بــزرگ فرهنگی و ورزشــی در 
طرح ویژه شــهر فرهنگی و مذهبی تهران« 
مصوب شــورای عالی شهرسازی و معماری 
ایران به مساحت ۳۷۰ هکتار برای برگزاری 
رویدادهــا و مســابقات ورزشــی ملــی و 
بین المللی، با لحاظ شرایط و رعایت قوانین 

و مقررات مربوط به »معاونت اول ریاســت 
جمهــوری«، »معاونت اجرایی ریاســت 
جمهــوری«، »وزارت ورزش و جوانــان«، 
»وزارت نفت«، »ســازمان برنامه و بودجه 
کشور«، »اســتانداری تهران«، »شهرداری 
تهران« و »آســتان مقدس حضــرت امام 

خمینی)س(« تنظیم و امضا شد.
بر اساس متن این تفاهم نامه »وزارت ورزش 
و جوانان« موظف شد نســبت به شناسایی 
و انتخاب شرکت مشــاور ذی صاح داخلی 
و یا خارجی برای بررســی و انجام مطالعات 
راهبردی »طرح جامع شهر آفتاب« و تهیه 
طرح اجرایــی فنی، اقتصــادی و معماری 
پروژه »مجموعه بزرگ فرهنگی و ورزشــی 

شهر آفتاب« اقدام کند.
همچنین دســتگاه اجرایی پروژه »شرکت 
توســعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور« 
تعیین و منابع مورد نیاز از محل مازاد فروش 
نفت خــام و میعانات گازی )معادل ســهم 
دولت( توســط »وزارت نفت« و با تخصیص 

سازمان برنامه و بودجه تعیین شد.
»آستان مقدس حضرت امام خمینی)س(« 
نیز براســاس توافق انجام شده موظف شد 
اقدامات لازم را نســبت به تأمیــن اراضی 
مورد نیاز برای اجرای پــروژه مذکور انجام 
دهد.بر اســاس بندهــای ایــن تفاهم نامه 
انجام مطالعات خاک شناسی، ژئوتکنیک، 
لرزه شناســی، تجزیه و تحلیل ویژگی های 
طبیعی، کالبــدی، مخاطــرات طبیعی و 
زیســت محیطی زمیــن، بافــت اطراف، 
توپوگرافی و شــیب طبیعی اراضی معرفی 
شده می بایســت پیش از شــروع عملیات 

اجرایی انجام شود.
همچنین بــه منظور هماهنگی و تســهیل 
و پیگیــری امــور اجرایی پــروژه مذکور و 
مشــخص شــدن تعهدات دســتگاه های 
اجرایــی، مقرر شــد کارگروهــی زیر نظر 
»معاونت اجرایی ریاست جمهوری« مرکب 
از نمایندگان تام الاختیار»معاونت اجرایی 
ریاســت جمهــوری«، »وزارت ورزش و 
جوانان« )شرکت توسعه و نگهداری اماکن 
ورزشی کشــور(، »وزارت نفت«، »سازمان 
برنامه و بودجه کشور«، »شهرداری تهران« 
و »آســتان مقدس حضرت امــام خمینی 

)س(« تشکیل شود.
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لایحه بودجه ۱۴۰۳ در مسیر اصلاح
امین دلیری برخورد نمایندگان با لایحــه تقدیمی بودجه ۱۴۰۳ در 
رفت برگشــت اولیه و عدم رأی نمایندگان به کلیات لایحه بودجه و نیز 
دوبخشی شدن لایحه بودجه بر اساس قانون اصاح ماده ۱۸۲ آئین نامه 
داخلی مجلس شورای اسامی، گام های درستی است در جهت اصاح 
ساختار بودجه برداشته شده است، و ســختگیری نمایندگان مجلس 
شورای اسامی را در مسیر اصاح ساختار بودجه می توان ارزیابی کرد. 
گرچه اقدامی دیرهنگام بوده، ولی باید این شــوک قاطع به دولتمردان 
به ویژه به مسؤولان ارشد سازمان برنامه و بودجه زده می شد. تا کی باید 
اصاح ســاختاری بودجه انجام می گرفت و به لحاظ سابقه طولانی در 
رسیدگی های دیرهنگام تقدیم لوایح بودجه به مجلس شورای اسامی 
و به سبب تنگ شدن وقت های رســیدگی تبصره های بودجه در دقایق 
آخر روزهای ســال، مورد مماشــات نمایندگان قرار می گرفت و عماً 
رســیدگی دقیق و همه جانبه لایحه بودجه بــرای نمایندگان مجلس 
فراهم نمی شد. به نظر می رســد با این اقدام مجلس، دولت باید اصاح 
اساسی ســاختار بودجه را جدی بگیرد و نمایندگان مجلس نیز نباید از 

موضع اصولی خود عقب نشینی کنند.
در اصاح ساختار بودجه چند نکته اساسی باید مورد توجه قرار گیرد:

اولاً، منابع درآمدی بودجه باید بر اســاس واقعیــات منابع قابل وصول 
متمرکز شــود. از اما و اگرها و نوســانات درآمدها در شــرایط ناپایدار 
اجتناب گردد.ثانیاً، از مصارف غیرضروری که بودجه را متورم می کند، 
جداً پرهیز شود.ثالثاً، از کسری بودجه که به واسطه هزینه غیرضروری 
با ســایق دولت ها و با سفارشات و فشــارهای بیرونی در بودجه پیش 

بینی می شود، اجتناب شود.
رابعاً، اولویت بنــدی طرح های نیمه تمــام عمرانی، کــه اتمام آن در 
افزایش تولیدات ملی و رشد اقتصادی و پیشرفت کشور مؤثر است، مد 

نظر قرار گیرد.
خامساً، بودجه های ســنواتی باید مبتنی بر اهداف سندهای بالادستی 

به ویژه برنامه های ۵ ساله پیشرفت باشد.
منظور از اصاح ســاختار بودجه ۱۴۰۳، همســو شــدن بودجه های 
سنواتی با اهداف برنامه هفتم، انضباط مالی، کاهش هزینه های جاری 
غیر ضروری، اصاح تشــکیات اداری در جهت کوچک ســازی اندازه 
دولت، مشخص شدن سیاســت های پولی و مالی دولت در طول سال، 
اعمال سیاســت های اقتصــادی در جهت کاهش نرخ تــورم، کنترل 
نوســانات نرخ ارز، ایجاد ثبات اقتصادی، افزایش تولید و تضمین رشد 
اقتصادی، تعیین سیاست های واردات و صادرات، تنظیم سیاست های 
تعرفه ای در جهت حمایت از تولیدات داخلی، فراهم کردن بســتر لازم 
برای ســرمایه گذاری های داخلی و خارجی، افزایــش نرخ بهره وری با 
توسعه و گسترش شــرکت های دانش بنیان، تقویت و تنوع بخشی به 
بازار سرمایه و توجه به تکالیف برنامه هفتم به طور خاص باید در بودجه 

بندی بر اساس اهداف برنامه هفتم مورد توجه قرار گیرد.
حال باید دید لایحه بودجه ۱۴۰۳ تا چه حد به مسائل و موضوعات مورد 
اشاره پرداخته و از چه ابزارهایی جهت نیل به اهداف برنامه و معضات 
اقتصادی توجه کــرده، باید تمــام تبصره های بودجه مــورد تجزیه و 

تحلیل دقیق قرار گیرد.
اگر به طور مصداقی انطباق تبصره های بودجه با مفاد برنامه هفتم نگاه 
کوتاهی داشــته باشــیم، یکی از موارد موضوع متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان اســت. در برنامه هفتم، مقرراست، متناسب سازی حقوق 
طی سه سال برنامه انجام شود. علی القاعده باید در بودجه سال ۱۴۰۳ 
میزان اعتبار پیاده ســازی این مهم که نظر قاطــع نمایندگان مجلس 
شورای اسامی نسبت به اجرای آن در سال اول برنامه است، دیده شود. 
ولی متأســفانه اعتبار کافی در بودجه پیش بینی نشده بود. با توجه به 
تجربه تلخ حــذف اختصاص ارز ترجیحی از واردات کالاهای اساســی 
و ضروری مردم با شــرط توزیع کالا برگ الکترونیکی با قیمت شهریور 
۱۴۰۱ کالاهای مورد نظــر، که در قانون بودجه ۱۴۰۲ قید شــده بود 
و دولت مکلــف به اجرای آن بود، متأســفانه اجرای آن تا یک ســال به 
تأخیر افتاد. یعنی قانونی که به تصویب مجلس شورای اسامی رسیده 
بود و شــرط اجرای حذف ارز ترجیحی از واردات کالاهای اساســی و 
نیز دارو و تجهیزات پزشــکی بود، نادیده انگاشــته شد. عدم اجرای آن 
افزایش چندین برابری قیمت کالاهای اساســی و بهم ریختگی عرضه 
دارو را به همراه داشــت و هنوز به واســطه آثار و تبعات آن از ســرعت 
تورم بعد از اجرای جراحی اقتصادی کاســته نشده اســت و نتیجه آن 
افزایش نرخ بالای ۴۵ درصدی تورم در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ بود. 
در این دو سال اقشــار با درآمدهای پایین با مشقت معیشتی بیشتری 
مواجه شــدند. ضمن اینکه طبقه متوسط کشــور، در وضعیت بحرانی 
قرار گرفتند و در ســال ۱۴۰۲ اجرای توزیع کالا بــرگ الکترونیکی به 

طور کامل انجام نشد.
نکته مهم دیگر، در اصاحیه دوم رفت و برگشت لایحه بودجه، مربوط 
به افزایش ۱۸ و ۲۰ درصدی حقوق کارکنان و بازنشستگان است که با 
قید »متوسط« آورده شــده بود. این قید در لایحه تقدیمی اولیه نبود. 
این قید در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ هم گذاشته شده بود. ولی به علت 
اینکه اجرای آن، طرح نظام طبقه بندی مشاغل را بهم می زد و امتیازات 
رتبه بندی مشاغل از نظر »شغل و شاغل« را ناعادلانه می کرد، در سال 
گذشته با مخالفت نمایندگان مواجه شد و با نظر نمایندگان اصاح شد 
چون امتیازات مسؤلیت شغل و شــاغل، مدارک تحصیلی دانشگاهی، 
تجربه و سنوات کاری شاغل را مخدوش می کرد و مغایر با نظام پرداخت 
بود.اگر منظــور دولت کمک به طبقــه پایین درآمدی اســت، باید از 

روش های معقول دیگری استفاده کند.
نکته مهم دیگر که در گزارش کمیســیون تلفیق آمده بود، تسعیر نرخ 
ارز واردات کالاهای اساسی با نرخ ارز مبادله ای بود که با مخالفت دولت 
مواجه شده است. البته استدلال دولت درست است. افزایش نرخ تسعیر 
ارز، در واقع یک شــوک قیمتی دیگر به کالاهای اساسی وارد می کند و 
این برخاف سیاســت دولت در جهت تثبیت قیمت کالاهایی است که 
در طرح توزیع کالابرگ الکترونیکی قرار گرفته است. طبق محاسبات 
انجام شده توسط دولت، در صورت استفاده از نرخ تسعیر ارز مبادله ای 
برای واردات کالاهای اساســی، ۱۳.۵ درصد قیمت کالاهای اساسی را 
افزایش می دهد. ای کاش این اســتدلال و محاســبات برای افزایش ۷ 
برابری نرخ تسعیر در واردات کالاهای اساســی نیز در راستای اجرای 
طرح جراحی اقتصادی انجام شــد وجود داشــت، که امروز برای مهار 
تورم ۴۵ درصدی دچار مشکل نمی شــدیم و مشکل تورم ۴۵ درصدی 

فعلی را به گردن افزایش ۵۷ درصدی مزد کارگران نمی انداختیم.
نکته مهم دیگر که در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ خودنمایی می کند، تأمین 
اعتبار یارانه ۷۵۸.۸ هزار میلیارد تومان در بودجه سال آینده است. رشد 
آن نسبت به بودجه ســال گذشته ۱۵ درصد اســت. برای اینکه مقدار 
اعتبار اختصاص یافته بهتر نشان داده شود، سهم آن در مالیات وصولی 
ســال ۱۴۰۳ با وجود اینکه حدود ۵۰ درصد افزایش داده شــده است، 
۶۶.۶ درصد است. با توجه به مشخص نبودن جامعه هدف یارانه بگیران 
و نرخ بالای تورم، هزینه ســنگین پرداخت یارانه نقدی، یک تاش بی 
فایده برای حمایت از قشــرهای کم برخوردار جامعه است، در واقع یک 
نوع اتاف منابع اســت چون به علت تورم زایی پرداخت یارانه نقدی و 
داشــتن اثر کاهشــی درآمدها، بر اثر کاهش ارزش پول ملی، به جهت 
رشد افزایش پایه پولی، درآمد واقعی این قشــر شدیداً تحت تأثیر نرخ 

تورم و کاهش ارزش پول ملی قرار می گیرد.
در خصوص پرداخت یارانه نقدی، راهکار از دیدگاه کارشناسی و بیرون 
رفت از این مشکل خود ســاخته، محدود کردن پرداخت یارانه ها صرفاً 
به دهک های یک تا ۳ و آن هم تحت پوشــش قــرار گرفتن آنها در چتر 
حمایتی کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیســتی کشور 
است تا بتوان نظارت و کنترل بیشتری برای جامعه هدف یارانه بگیران 

حقیقی اعمال کرد.

یادداشت

معاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: مطابق بندی که 
در قانون برنامه هفتم توســعه به تصویب رسیده است، 
صدور پروانه برای بافت های فرسوده حداکثر سه ماهه 

خواهد شد.
محمد آیینی در نشســتی خبری افــزود: در صورت 
تاخیر شــهرداری ها از مدت زمان سه ماهه، ترک فعل 

و تخلف است.
وی بیان داشــت: عمده تاخیرها در صدور پروانه ناشی 
از استعامات مختلف مثل اســتعام نظام مهندسی، 

دستگاه های خدمات رسان، فضای سبز و ...است.
معاون وزیر راه و شهرســازی ادامــه داد: اکنون امکان 
صدور پروانه الکترونیکی در برخی شهرها مثل تهران و 

اصفهان فراهم شده است.

 از ابتدای دولت ســیزدهم موضوع نوسازی 
مسکن در بافت های فرسوده و شتاب بخشی 
به آن به عنــوان راهبرد اصلــی دولت مورد 

تاکید قرار گرفت.
راهبــرد بــه کار گرفته شــده در شــرکت 
بازآفرینــی شــهری ایــران متناســب با 
و  راه  وزارت  مجموعــه  سیاســت های 

شهرسازی ایجاد بسته های تشــویقی برای این کار و 
یکی از جامع ترین مشوق ها در قالب مصوبه ۱۹ بندی 
اسفندماه ســال ۱۴۰۱ به همه استان های اباغ شده و 

ماک کار نوسازی در بافت های فرسوده است.
متقاضیــان نوســازی بافت های فرســوده می توانند 
همانند نهضت ملی مســکن از تســهیات نوســازی 

استفاده کنند. در بخش غیرحمایتی، میزان 
و سقف تســهیات در نظر گرفته شده ۴۵۰ 
میلیون تومان بــا بازپرداخت ۲۰ ســاله در 

تهران تعیین شده است.

لزوم مردمی سازی طرح بازآفرینی
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: ۱۶۷ هزار 
هکتار در کشور در محدوده بازآفرینی شهری هستند 
که معادل ۲۰ درصد وسعت شــهرها است و یک سوم 

جمعیت شهری در آنجا زندگی می کنند.
وی اظهارداشــت: ۵.۷ میلیــون واحد مســکونی در 
این مناطــق وجود دارد کــه ۲.۷میلیــون واحد آن 
معادل ۴۶.۵ درصد در ســه محدوده بافت فرســوده 

میانی، بافــت فرســوده تاریخی و ســکونتگاه های 
غیررســمی قرار می گیرند و بناهــای موجود در آنها 
ناپایدار هستند و ممکن اســت با کوچکترین فشاری 

فروبریزند.
آیینی بیان داشــت: مطابق ســند ملــی بازآفرینی، 
مسکن های موجود در محله های هدف بازآفرینی باید 

به متوسط پایداری سایر محات شهر برسد.
وی تاکید کرد: باید به نوســازی این واحدها شــتاب 
ببخشــیم، زیرا حجم انبوهی از بناهای ناپایدار در این 
مناطق وجــود دارد. اما این مهم بــه تنهایی از دولت و 
شهرداری ها ســاخته نیســت و توان، منابع و امکانات 
لازم نزد آنها وجــود ندارد و باید مردمی ســازی اتفاق 

بیفتد.

دبیر کل اتاق مشــترک ایران و عراق گفت: برای حفظ 
تجارت با عراق باید چاره ای بــرای رفع دو نرخی بودن 
ارز در عراق بیاندیشــیم  و این مشکل که تجار آن ها در 
تجارت با ما باید از ارز بازار آزاد استفاده کنند را باید رفع 
کنیم. جهانبخش سنجابی شیرازی در سومین نشست 
شــورای سیاســت گذاری های همکاری های ایران و 
عراق اظهار داشــت: بودجه ۲۰۲۳ سالانه کشور عراق 
به ارزش ۱۵۰ میلیارد دلار تصویب شــد که در بخش 
پروژه های عمرانی ۶۵ درصد رشد داشته است و گفته 
می شــود که تا ســال ۲۰۲۵ هم تقریبا همین بودجه 

برای کشور عراق در نظر گرفته می شود.
دبیر کل اتاق مشــترک ایران و عراق اظهار 
داشــت: درآمد نفتی عراق در برخی از ماه ها 
از ۱۱ میلیــارد دلار نیز بیشــتر می شــود و 
بنابراین تمام این موارد و قانون نسبتا مترقی 
ســرمایه گذاری کشــور عراق فرصت های 
خوبی تجاری و ســرمایه گذاری مشترک را 

برای ما فراهم می سازد.
 وی با بیــان اینکه در ســال های ۹۱ تــا ۹۴ صادرات 
خدمات فنی و مهندسی ما رشد بســیار خوبی داشت 

اظهار داشــت: اگــر از تجربیــات آن دوره 
استفاده کنیم و همچنین در تجارت با عراق 
خود را به روزرسانی کنیم می توانیم بخشی 
از بودجه های عمرانی در عــراق را تبدیل به 

کار برای شرکت های ایرانی کنیم.
ســنجابی شــیرازی به برخــی چالش های 
تجارت به عراق اشــاره کرد و گفت: براساس 
سیاست های فدرال رزرو آمریکا تجار عراقی نمی توانند 
برای تجارت با ایران و کشورهای روسیه و سوریه از ارز 
رســمی اســتفاده کنند و این موضوع از سال گذشته 

ایجاد شده و به عبارتی نمی توانند ارز حاصل از صادرات 
نفت را در تجارت با ایران استفاده کنند و باید از ارز آزاد 
استفاده کنند که در مواردی تفاوت نرخ این دو ارز بین 

۸ تا ۲۰ درصد است.
دبیر کل اتاق مشــترک ایــران و عراق بیان داشــت: 
همچنیــن تعــدادی ازبانک هایی کــه در چارچوب 
تحریم های آمریکا عمل نکرده اند از سهمیه تخصیص 
ارز خارج شــده اند و لذا بانک مرکزی عــراق توزیع ارز 
در بازار عــراق را محــدود و از ۲۰۰ میلیون دلار به ۵۰ 

میلیون دلار رسانده است.

مسکن

صادرات

خریدار  برای نخســتین بار در ایران قرار 
اســت طرح فروش متری مسکن در بورس 
با همکاری شــهرداری تهران کلید بخورد 
در چنین شــرایطی روز گذشته سخنگوی 
شــهرداری تهران برای انجام این کار اعام 

آمادگی کرد.
یکی از مشــکات بزرگ مــردم به ویژه در 
پایتخت مشکل مسکن اســت به ویژه آنکه 
از سال۱۳۹۷ تاکنون به دلیل شتاب گرفتن 
تورم قدرت خرید مردم بــرای خرید خانه 
به پایین ترین حد خود رســیده است و این 
وضعیــت در پایتخت بدتر از همه شــهرها 

است.
آنطور که آمارها نشــان می دهــد بیش از 
۵۱درصد مردم تهران اجاره نشین هستند و 
این بالاترین نرخ اجاره نشینی در کل کشور 
است. در چنین شرایطی یکی از راه حل های 
موجود فروش متری مســکن اســت که به 
مردم این توانایی را می دهــد که به صورت 
قسطی صاحب خانه شوند. با این حال کلید 
اجرای این طرح در دست ســازمان بورس 

است.
بیش از چند سال اســت که این سازمان در 
حال طراحی یک مدل مالــی برای فروش 
متری مسکن در قالب اوراق سلف است. در 
ابتدای سال جاری مسئولان سازمان بورس 
از تدویــن دســتورالعمل اجرایی معامات 
ســلف مســکن خبر داده بودند اما تاکنون 

خبری درباره آن منتشر نشده است.
در چنین شــرایطی روز گذشته سخنگوی 
شــهرداری تهران ازآمادگی بــرای فروش 
متری مســکن در بازار ســرمایه خبر داد و 
تأکیدکرد: منتظردریافت مجوزهای لازم از 

بازار سرمایه هستیم.
پیش از این مدیرعامل ســازمان نوســازی 
تهران هم گفته بــود: درصــورت توافق با 
بورس احتمال عرضه ۲۰۰واحــد از پروژه 

مسکن هال احمر منطقه۱۱ در قالب اوراق 
سلف موازی وجود دارد.

اعلام آمادگی شهرداری تهران
در شرایطی که فروش متری مسکن معطل 
تدوین دستورالعمل از سوی سازمان بورس 
است روز گذشــته ســخنگوی شهرداری 
تهران گفت: تمام مقدمات ایــن کار آماده 
اســت؛ مجموعــه مدیریت شــهری امروز 
منتظر دریافــت مجوزهــای لازم از طرف 
بازار سرمایه است و همکاران من در تعامل 
با ســازمان بــورس در حــال فراهم کردن 
مقدمات و زیرساخت های لازم برای عرضه 

شفاف و بی اشکال مسکن هستند.
عبدالمطهر محمدخانی با یادآوری سخنان 
اخیر رئیس ســازمان بورس که گفته بود تا 
پایان سال مقدمات اوراق سلف برای فروش 

متری مسکن فراهم می شــود، تأکیدکرد: 
امیدواریم با همراهــی وزارت اقتصاد هرچه 
سریع تر شاهد ورود نخســتین پروژه های 
فروش متری ســاختمان در بازار ســرمایه 
باشــیم.همکاران من در قــرارگاه جهادی 
مسکن آماده اند تا کسری از پروژه های این 

قرارگاه را برای این منظور عرضه کنند.

فروش متری مسکن چیست؟
فروش متری مســکن در واقع یک اصطاح 
است که برای اوراق سلف مسکن به کار برده 
می شود. اوراق ســلف مسکن یک نوع اوراق 
بهادار است که در بورس عرضه می شود. به 
این معنا که خریــداران این اوراق می توانند 
درطول یــک دوره زمانی متر بــه متر یک 

واحد مسکونی را خریداری کنند.
فرض کنید هر برگ اوراق سلف معادل یک 

متر مسکن باشــد در چنین شرایطی فردی 
که قصــد خرید یک آپارتمــان ۶۰متری را 
دارد می تواند با خرید۶۰بــرگ ازاین اوراق 
بهادار، مالک یک آپارتمان ۶۰متری شــود. 
این خریــدار می تواند کل ایــن اوراق را در 
طول چند سال یعنی هر زمان که پول کافی 
برای خرید این اوراق را داشــت خریداری 

کند.
بعد از آن خریدار، این اوراق را به پیمانکاری 
که مسئول ساخت واحدهای مسکونی است 
تحویل می دهد و اگر این اوراق مطابق با یک 
واحد مسکونی باشد، واحد مسکونی خود را 

تحویل می گیرد.
چنانچه تعــداد اوراق خریداری شــده در 
زمان تحویل ملک متناســب با قیمت یک 
واحد موردنظر نباشــد خریــدار می تواند 
اوراق خریداری شده را به قیمت روز در بازار 

سرمایه بفروشد.
مزیت فروش یا تســویه نقــدی اوراق در 
زمان سررســید این اســت که خریداری 
کــه در زمان سررســید اوراق را تســویه 
کند در واقع قیمت دارایی اش متناســب 
با نوسان بخش مســکن تغییر کرده است 
و از نوســان های قیمت مســکن در امان 
مانده اســت. به زبان ســاده تر حتی اگر 
کســی این اوراق را به نیت خرید و تحویل 
گرفتن یک آپارتمان نخریده باشد باز هم 
از خریــد این اوراق ســود می کند چرا که 
قیمت این اوراق متناســب بــا قیمت روز 
مســکن تغییر می کند و خریدار می تواند 
از محل فــروش این اوراق بــه قیمت روز 
نفع ببرد و ریسک خود را در برابر افزایش 

قیمت مسکن پوشش دهد.
فرض کنید شــما تا زمان پایان ساخت یک 
پروژه مســکونی فقط به انــدازه ۲۰متر از 
یک واحد مســکونی اوراق خریداری کرده 
باشید. در چنین شرایطی اگر قیمت مسکن 
افزایش یابد ارزش اوراق شــما نیز به همین 
میزان افزایــش می یابــد و در واقع ارزش 
پولتان متناســب با تورم بخش مسکن رشد 
کرده است و شــما از تحولات بخش مسکن 

عقب نمانده اید.
در حال حاضــر به غیراز شــهرداری تهران 
تامین سرمایه بانک مســکن نیز در تاش 
است اوراق سلف مسکن را برای تامین مالی 
برخی پروژه های ساخت مسکن منتشر کند 
و احتمالا با توجه به چنین درخواستی این 

اوراق تا پایان سال منتشر خواهد شد.
دولت نیز عاقــه زیادی برای انتشــار این 
اوراق دارد و در همیــن زمینه یک کارگروه 
مشــترک در ســازمان بورس با همکاری 
وزارت اقتصاد تشکیل شــده و این کارگروه 
در تاش برای فراهم کردن زمینه انتشــار 

این اوراق است.

وانه از سوی شهرداری ها در بافت های فرسوده حداکثر سه ماهه می شود معاون وزیر راه و شهرسازی: صدور پر

و حذف ارز دو نرخی  در این کشور  حفظ بازار صادرات ایران به عراق در گر

نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران اعلام کرد

تداوم کاهش قیمت مسکن در آذرماه
خریــدار   نایــب رییــس اول اتحادیه 
مشــاوران اماک تهران از تداوم آرامش و 
کاهش قیمت مســکن در تهران خبر داد و 
گفت: افزایش میزان تســهیات ســاخت 
مســکن از ۵۵۰ میلیــون به حــدود ۷۰۰ 
میلیون تومان، با حمایت و همراهی بانک ها 
می تواند افزایش تولید مســکن به ویژه در 

مراکز شهرها را به دنبال داشته باشد.
داود بیگی نژاد افزود: دولت سیزدهم و وزیر 
راه و شهرســازی در ماه های گذشته نشان 
دادند که دغدغه زیادی در موضوع مســکن 

دارند.
وی با اشاره به مطرح شــدن افزایش میزان 
تسهیات ساخت مســکن از ۵۵۰ میلیون 
به ۷۰۰ میلیــون تومان، تصریــح کرد: هر 
چقدر سرمایه گذاری در بخش تولید مسکن 
افزایش یابد، به همان نسبت تقاضای مردم 

افزایش خواهد یافت.
 پیشــتر »مهرداد بذرپــاش« وزیــر راه و 
شهرســازی اعــام کــرد: در صورتی که 
سازندگان طرح نهضت ملی مسکن به جای 

سنتی سازی به شکل صنعتی کار کنند، وام 
هر واحد مسکونی از ۵۵۰ میلیون به حدود 

۷۰۰ میلیون تومان افزایش می یابد.
نایــب رییــس اول اتحادیه مشــاوران 
اماک تهــران معتقد اســت: موضوع 
افزایش تســهیات می تواند در ساخت 
و ســاز در مناطق مختلف به ویژه مراکز 
شــهرها )و نــه مناطــق حاشــیه ای( 

تاثیرگذار باشد.
بیگی نژاد گفت: اگر شهرسازی در حاشیه ها 
انجام شــود، با پدیــده انتقــال جمعیت 
مواجه خواهیم بــود، اما اگر بــه آنچه وزیر 
راه و شهرســازی مطرح کــرده جامه عمل 
پوشانیده شــود و بانک ها نیز همراهی لازم 
را داشته باشــند، آمار تولید مسکن افزایش 

خواهد یافت.
وی با اشــاره به تداوم کاهش قیمت مسکن 
در تهران بــا افت ۲.۲ درصــدی در آذرماه 
مطابق آمار بانک مرکزی، گفت: ارائه مرتب 
آمار و ارقام معامات مســکن از سوی مرکز 
آمار و بانک مرکزی موجــب تطبیق بازار و 

افراد با آن می شود و بررســی های میدانی 
همکاران مــا در اتحادیه امــاک نیز موید 

همین آمار و رکود حاکم است.

کاهش معاملات مسکن در ۹ ماه امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته

نایب رییس اتحادیه مشاوران اماک تهران 
تعداد ۱۰ هزار معامله در هر ماه را شــاخص 
نرمال معامات ملکــی در پایتخت عنوان 
کرد و ادامه داد: تعداد معامات این روزهای 
تهران، هیچ تطابقی با رونــد نرمال ندارد و 
آمار تجمعی ۹ ماهه امســال در مقایســه با 
مدت مشــابه سال گذشــته بیانگر کاهش 

معامات است.
بیگی نژاد یادآور شــد: قیمت ملک به خاطر 
چسبندگی که دارد، تمایل به عقب نشینی 
از خود نشــان نمی دهد، در عین حال سایر 
بازارهای موازی مســکن نیز در آرامش به 
ســر می برند که بر آرامش بازار مسکن نیز 

تاثیرگذار است.
بیگی نــژاد اضافه کــرد: مطابــق تجربیات 

ســال های گذشــته، انتظار می رود در ایام 
باقی مانده تا پایان ســال به ویــژه دی ماه و 
بهمن ماه تمایل مردم بــه جابه جایی ملک 
)تغییر منطقه، افزایش متراژ و ...( بیشــتر 
شــود و اکنــون بهترین زمان بــرای مردم 

به منظور رفع احتیاجات ملکی شان است.
بانک مرکزی متوســط قیمــت معامات 
مســکن و حجم معامات مناطق ۲۲ گانه 
شــهر تهران در آذرماه را منتشــر کرد. بر 
اســاس این گزارش آرامــش ماه های اخیر 
در بازار مسکن تداوم داشــت و روند نزولی 

قیمت ها که از تیرماه امسال شروع شده بود 
در آذرماه نیز ادامه داشت.

این روند نزولی قیمت ها بــه دلیل برقراری 
آرامش نسبی در بازار معامات مسکن شهر 
تهران و به دنبال برقراری ثبات در بازار ارز و 
سایر دارایی ها در طی ماه های اخیر و نیز به 
واسطه برنامه های در دست انجام دولت در 
خصوص ســاخت و عرضه مسکن در سطح 
کشــور اســت؛ همچنین در آذرماه امسال 
حجم معامات مسکن در تهران در مقایسه 

با ماه قبل ۱.۲ درصد کاهش یافته است.
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کارگر:
ودی  گواهی های ولادت و فوت به ز

ونیکی می شوند  الکتر
رییس سازمان ثبت احوال کشور از حذف فیزیک گواهی ولادت و فوت 

تا چند روز آینده خبر داد.
هاشم کارگر معاون وزیر و رئیس سازمان ثبت احوال کشور به مناسبت 
روز ملی ثبت احوال گفت: ســازمان ثبت احوال ارتباط بســیار زیادی 
با مجموعه گســترده دولت دارد؛ اما جنس ســازمان از نوع خدماتی و 

بیشتر مشغول خدمت رسانی است.
وی با اشاره به اینکه تحقق یک سازمان هوشمند در برنامه های طراحی 
شده از دو ســال قبل برای سازمان ثبت احوال اســت، افزود: ما سامانه 
»ســهیم« را به عنوان یــک درگاه تعاملی با هموطنان بــرای دریافت 
خدمات الکترونیک و اطاعــات خانواده و همچنیــن امکان ویرایش 

اطاعات افراد راه اندازی کردیم.
رئیس سازمان ثبت احوال کشور گفت: سازمان ثبت احوال برای اولین 
بار در حوزه اطاعات جمعیتی نیز اقدام کــرده و برخی اقدامات ثبتی 
مبنا مانند اطاعات نرخ بــاروری را جمع آوری کرد و ســرویس های 

الکترونیکی را در این راستا ارائه داد.
کارگر از حذف فیزیک گواهی های ولادت و فــوت طی چند روز آینده 
خبر داد و عنوان کرد: افراد برای شناسنامه دار کردن نوزاد باید گواهی 
ولادت را از مراجع رسمی مانند بیمارستان دریافت می کردند و به ثبت 
احوال ارائه می دادند که ما با وزارت بهداشــت هماهنــگ کردیم و در 
چند روز آینده فیزیــک گواهی ها حذف خواهد شــد؛ بطوری که هیچ 
پدر و مادری برای دریافت شناسنامه نوزاد خود لازم نیست به سازمان 
ثبت احوال مراجعــه فیزیکی کند و با انتخاب اســم نــوزاد به صورت 

الکترونیکی، شناسنامه نوزاد را در درب منزل دریافت خواهد کرد.
وی افزود: گواهی فوت نیز به زودی به صورت الکترونیک صادر خواهد 

شد و در اختیار خانواده متوفی و سایر مراجع قرار می گیرد.

رئیس ســازمان ثبت احوال کشــور از طراحی ســامانه هدی )هویت 
دیجیتال ایرانیان( مبتنــی بر اینترنت خبر داد و گفــت: از آنجایی که 
غالب خدمات ما در بستر اینترانت انجام می شود؛ لذا سامانه ای طراحی 
کردیم تا به عنوان مبنای ارائه خدمات در اختیار بخش های خصوصی و 
مردم قرار گیرد. این سامانه به احراز هویت افراد کمک می کند و مراحل 
پایانی احراز هویت غیرحضوری هم تا دو سه هفته آینده انجام می شود.

کارگر تأکید کرد: ما در تاشــیم که برای افراد زیر ۱۵ ســال هم کارت 
ملی صادر کنیم تا برای دریافت خدمات گوناگون مورد اســتفاده قرار 

گیرد.

سفر زائران عمره مفرده با گذرنامه بین المللی
رییس پلیس مهاجرت و گذرنامه از سفر زائران عمره مفرده با گذرنامه 
بین المللی خبر داد و گفت: برای سفر با گذرنامه زیارتی نیازمند توافق 

کشور عربستان هستیم.

سردار ســرتیپ علی ذوالقدر رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه گفت: از 
ابتدایی که گذرنامه های زیارتی را طراحی و صادر کردیم این منظور را 

داشتیم که برای کلیه سفرهای زیارتی از این گذرنامه استفاده شود.
وی افزود: ابتدا مذاکراتی با کشــور عراق انجام شــد و طرف عراقی این 
موضوع را پذیرفت که مســافران بــه ویژه در ایام اربعین با اســتفاده از 

گذرنامه زیارتی به کشور عراق سفر کنند.
سردار ذوالقدر گفت: اما در حال حاضر با توجه به برقرار شدن سفر حج 
باید با کشور عربســتان مذاکراتی انجام شود و در صورت پذیرش کشور 

عربستان زائران می توانند با استفاده از گذرنامه زیارتی سفر کنند.
رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه بیان داشــت: ما آمادگی کامل برای 
انجام سفر زائران با گذرنامه زیارتی را داریم و فقط نیازمند توافق کشور 

مقابل هستیم.
وی ادامه داد: در حال حاضر که هنوز هیچ توافقی با طرف عربســتانی 
صورت نگرفته اســت زائران عمره باید با گذرنامه بین المللی سفر خود 

را انجام دهند.

قناعتی عنوان کرد
 کدام ۷ عامل باعث کاهش مرگ و میر 

ودهنگام می شود ز
رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران، رعایت ۷ عامل را باعث کاهش ۷۰ 
درصدی مرگ و میر زودهنگام دانست.حســین قناعتی، با بیان اینکه 
بیش از ۸۵ درصد مرگ و میرها ناشــی از بیماری های غیرواگیر است، 

گفت: بیشترین عامل این قبیل مرگ و میرها، چاقی است.

وی افزود: چاقی باعث ایجاد بیماری های قلبی، مغزی، دستگاه گوارش 
و دیابت می شــود.قناعتی ادامه داد: اگر هفت عامل رعایت شــود، آمار 
مرگ و میر تا ۷۰ درصد کاهش می یابد.رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
تهران، به این هفت عامل اشــاره کرد و افزود: با انجام ورزش و داشــتن 
هوای خوب، خــواب کافی، غــذای مقوی، مدیریت اســترس، دوری 
از دخانیات و مشــروبات الکلی، می توان آمار مــرگ و میر زودهنگام را 
کاهش داد.وی با عنوان این مطلب که ورزش عاوه بر تقویت جســم، 
اثرات روحی خوبی هــم دارد، گفت: ورزش با تنظیم سیســتم عصبی 

بدن، خویشتن داری را افزایش می دهد.

دیوار

خریدار  صندلی دانشــگاه این روزها در 
معرض کشــمکش میان قانــون و تقلب در 
کنکور قرار گرفته و در حالی که سرنوشــت 
ســازمان ســنجش مبهم باقیمانده، افکار 
عمومی در انتظار پاسخ مشخصی است که 

تکلیف متقلبان را روشن کند.
 در روزهــای اخیــر حکم دیــوان عدالت 
اداری مبنی بر بازگشــت به تحصیل برخی 
از متهمــان به تقلب در کنکور سراســری و 
پس از آن استعفای رئیس سازمان سنجش 
آموزش کشــور در واکنش بــه این موضوع 
به موضوعــی داغ در محافل دانشــگاهی و 
رسانه ای بدل شــد و واکنش های زیادی را 

از سوی دانشگاهیان در پی داشت.
نظــام ســنجش و پذیــرش دانشــجو در 
ســال های اخیــر در معــرض تکانه های 
متعددی قــرار گرفته اســت. قوانین بعضاً 
یک شــبه، دســتورهای ناگهانی و احکام 
متعــدد، شــرایطی ایجاد کرده اســت که 
هر بــار داوطلبان کنکور و دانشــجویان در 

دانشگاه ها با شگفتی مواجه می شوند.
اتفاق اخیر از دو منظر قابل بررســی است. 
یک طرف دیــوان عدالــت اداری به عنوان 
مرجع رســیدگی به شــکایات، تظلّمات و 
اعتراضات مردم نسبت به مأموران، واحدها 
و آئین نامه های دولتی خاف قانون یا شرع 
یا خــارج از حدود اختیــارات مقام تصویب 
کننده احکامی را در حــوزه کنکور و آزمون 
صادر کرده که مورد توجه افکار عمومی قرار 
گرفته است.از سوی دیگر سازمان سنجش 
معتقد اســت متقلبان کنکور با اســتفاده 
از یک استفســاریه و با وجود احراز تخلف و 
تقلب در یکی از مهمترین اتفاق های دوران 
تحصیل یک فرد یعنی »کنکور«، تشکیک 

ایجاد کرده اند.

اما ماجرا از کجا آغاز شد
پس از کشــف موضــوع تقلب و لــو رفتن 
سوالات آزمون دستیاری پزشکی و کنکور 
دانشگاه آزاد اسامی در سال های دهه ۸۰، 
در مهرماه ســال ۱۳۸۴ قانون رسیدگی به 
تخلفات و جرایم در آزمون های سراسری به 
تصویب مجلس شورای اسامی رسید. پس 
از آن هم در ســال ۱۳۸۵ آئین نامه اجرایی 

این قانون تهیه و به تصویب رسید.
در واقع ماجــرای اصلی احکام صــادره از 
ســوی دیوان عدالت اداری و اختاف نظر با 
سازمان سنجش به مواد ۱۰ و ۱۱ این قانون 

در بخش مجازات ها باز می گردد.
مــاده ۱۰ - در صــورت محکومیت قطعی 
فردی به یکی از مجازات های مندرج در این 
قانون، به اســتثنای مجازات مندرج در بند 
)الف( ماده )۶(، هیأت رسیدگی به تخلفات 
در آزمون ها، قبولــی وی در آزمون را ابطال 
می کند. در این صورت مؤسســه آموزشی 
مربــوط از صدور و اعطــای هرگونه گواهی 
یا مدرک بــه وی خــودداری خواهد کرد و 
چنانچه گواهی فارغ التحصیلی به وی اعطا 
شده باشد وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
یا وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
یا وزارت آموزش و پرورش یا دانشــگاه آزاد 

اسامی ملزم به ابطال آن گواهی هستند.
مــاده ۱۱ - چنانچه با بررســی های فنی و 
علمی، بین نمرات و رتبه اکتسابی داوطلبی 
و ســوابق تحصیلــی وی مغایرت های غیر 
متعارف مشــهود و اساســی از قبیل عدم 
تطابق معدل دیپلم و دوره پیش دانشگاهی 
با نمره و رتبــه اکتســابی در آزمون وجود 
داشــته باشــد، با تأیید هیأت های بدوی 
رســیدگی بــه تخلفــات در آزمون هــا از 
داوطلــب از یک یــا چنــد درس عمومی و 
اختصاصی امتحان مجــدد به عمل می آید. 
تعیین وضعیت نهایی آزمون این داوطلب، 
بر اســاس نتایج حاصل از امتحان مجدد بر 

عهده هیأت های بدوی است.
از ســال ۱۳۸۵ کــه قانون رســیدگی به 
تخلفات و جرایم در آزمون های سراســری 
مصوب شده است تا سال ۱۴۰۰ در هر یک 
از آزمون های سراســری که تخلفی رخ داد، 
بر مبنای رویه ســازمان ســنجش آموزش 
کشــور، داوطلبان شــبهه دار در مرداد و یا 
شهریور ســال برگزاری آزمون، شناسایی 
و تفهیم اتهام می شــدند ولــی در مهرماه با 
اعام رشــته محل قبولی اجازه تحصیل در 
دانشــگاه داده می شد به شــرط اینکه اگر 
در مسیر بررســی پرونده محکوم شدند از 

تحصیل آنها جلوگیری شود.
این رویه تا ســال ۱۴۰۰ ادامه داشــت و در 
تمام این سال ها، این رویه رسیدگی توسط 
شــعب دیوان عدالــت اداری نقض نشــد. 
آرا صادره هیأت های بــدوی و تجدیدنظر 
رسیدگی به تخلفات آزمون های سراسری 

مورد تأیید دیوان عدالت اداری نیز بود.
از تعــداد ۱۰۴۵ نفر داوطلبان شــبهه دار 
ســال های ۱۳۹۸، ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ فقــط 
۱۳۵ نفــر حد نصاب علمی را کســب کرده 
و به دانشگاه ها معرفی شــده اند و تعدادی 
نیز در این آزمون شــرکت نکردند مابقی با 
رأی قطعی هیأت تجدیدنظر رســیدگی به 

تخلفــات آزمون های سراســری به عنوان 
مردود علمی شناخته شدند

در ســال های کرونایــی موارد زیــادی از 
تقلب در کنکور گزارش شــد. با رســیدگی 
به وضعیت این مــوارد، تعــداد ۱۰۴۵ نفر 
از داوطلبان شــبهه دار ســال های ۱۳۹۸، 
۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ طی ســه نوبــت دعوت به 
آزمون مجدد در دو تا ســه درس شدند که 
فقط ۱۳۵ نفر حد نصاب علمی )کمتر از ۲۰ 
درصد نمره اصلی آزمون( را کســب کرده و 
به دانشــگاه ها معرفی شده اند و تعدادی نیز 
در این آزمون شــرکت نکردند که بر اساس 
ماده ۳۰ آئین نامه اجرایی چنانچه داوطلب 
از انجام آزمون مجدد استنکاف کند مردود 
علمی شناخته می شود و این افراد در نهایت 
با رأی قطعی هیأت تجدیدنظر رســیدگی 
به تخلفات آزمون های سراســری به عنوان 

مردود علمی شناخته شدند.
تمامی افرادی کــه آرای هیأت های بدوی و 
تجدیدنظر رسیدگی به تخلفات در آزمون ها 
و همچنین هیأت های بــدوی و تجدیدنظر 
دیوان عدالــت اداری را دریافت کرده اند دو 

مورد از سه مورد تخلف را دارا بوده اند.
این مــوارد شــامل تفاوت فاحــش نمره و 
رتبه اکتسابی با ســوابق تحصیلی، معدل و 
آزمون های قبلی داوطلب، گزارش واصله به 
دستگاه برگزارکننده آزمون که از اشخاص 
حقیقی و حقوقی مورد وثوق رســیده باشد 
و داوطلبانی که پاسخنامه های آنان در تمام 
یا برخــی دروس از لحــاظ گزینه ها به طور 

غیرمتعارف مشابه و یکسان باشد.
در اینجا ذکر این نکته مهم است که قواعدی 
کــه از تصمیمات محاکم به دســت می آید 
»رویه قضائــی« نامیده می شــود. تصمیم 
هــر دادگاه به صورت رأی اعام می شــود، 
بنابراین، آرا صــادره از محاکم، رویه قضائی 

نامیده می شود.
البته در این بین اختــاف نظری هم وجود 
دارد که بر اســاس نظام قضائی کشور که بر 
پایه اصل »سلســله مراتب قضائی« استوار 
گشــته آرای صادره از دادگاه هــای بالاتر 
برای دادگاه های پایین تر در دعاوی مشابه 
الزام آور نیســت. هیچ دادگاهــی ملزم به 
تبعیت از آرای دادگاه های هم عرض یا بالاتر 
از خود نیســت. بنابراین، دادگاه بدوی ملزم 
نیســت رأی خود را مطابــق آرای صادره از 

محکمه تجدید نظر صادر کند.
این نکته حقوقی موجب شــد کــه پس از 
صدور استفساریه ۲ مهر ۱۴۰۱ تفسیر ماده 
۱۱ قانون رســیدگی به تخلفات و جرایم در 
آزمون سراسری و تعیین تکلیف کلمه های 
»داوطلب« و »دانشجو« در قانون رسیدگی 
به تخلفــات و جرایم در آزمون سراســری 
موضوع از سوی برخی از متقلبان کنکور در 
ســال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ دوباره در دیوان 

عدالت اداری مطرح شود.
بــر اســاس ایــن استفســاریه در مــاده 
۱۱ ایــن قانون آمــده اســت: »چنانچه با 
بررســی های فنی و علمی، بیــن نمرات و 
رتبه اکتســابی داوطلبی و سوابق تحصیلی 
وی مغایرت هــای غیر متعارف مشــهود و 
اساســی از قبیل عدم تطابــق معدل دیپلم 
و دوره پیش دانشــگاهی بــا نمــره و رتبه 
اکتســابی در آزمون وجود داشــته باشد، با 
تأیید هیأت های بدوی رسیدگی به تخلفات 
در آزمون ها از داوطلب از یک یا چند درس 
عمومی و اختصاصی امتحان مجدد به عمل 
می آید. تعیین وضعیت نهایــی آزمون این 
داوطلب، بر اســاس نتایج حاصل از امتحان 

مجدد بر عهده هیأت های بدوی است.«
همزمان با صــدور طرح استفســاریه ماده 
۱۱ قانون داوطلبان شــبهه دار آزمون های 
سراسری سال های ۱۴۰۰، ۱۳۹۹ و ۱۳۹۸ 
که رأی هیأت هــای بــدوی و تجدیدنظر 
رســیدگی بــه تخلفــات در آزمون هــا و 
همچنین هیأت های بــدوی و تجدیدنظر 
دیــوان عدالــت اداری را دریافــت کرده و 
محکوم شده بودند دوباره دعوای خود را در 
دیوان مطرح کردند و یکی دیگر از شــعب 

دیوان، دســتور موقت به بازگشت این عده 
داد.بررســی های مهر، نشــان می دهد که 
تعــداد ۴۳ نفر از محکومــان در هیأت های 
بــدوی و تجدیدنظر رســیدگی به تخلفات 
در آزمون ها و دیوان عدالت اداری که طبق 
اعام ســازمان ســنجش پرونده تخلف و 
تقلب آنها در کنکور محرز شــده و مختومه 
شده است بر اســاس رأی یکی شعب دیوان 
عدالت اداری دســتور موقت بازگشــت به 

تحصیل دریافت کرده اند.
به ایــن ترتیــب ایــن ۴۳ نفر که دســتور 
موقت بازگشــت بــه تحصیــل را دریافت 
کرده اند درصدد بازگشــت بــه تحصیل در 
دانشــگاه های علوم پزشــکی و واحدهای 

علوم پزشکی دانشگاه آزاد هستند.
دستور موقت موضوعی اســت که در ماده 
۳۱۰ قانــون آئیــن دادرســی دادگاه های 
عمومی و انقاب در امــور مدنی پیش بینی 

شده است.
در اینجا دستور موقت بازگشت به تحصیل 
این افراد که همگی در ســه رشته پزشکی، 
دندانپزشــکی و داروسازی هســتند مقرر 
کرده اســت که ایــن افــراد می توانند به 
دانشــگاه های مربوطه بازگردند و تحصیل 
خود را آغاز کنند و هر زمان که رسیدگی به 
پرونده صورت گرفت و رأی قطعی صادر شد 
در صورت محکومیت اخــراج و در غیر این 

صورت به ادامه تحصیل بپردازند.
حال این پرسش از ســوی افکار عمومی به 
وجود آمده اســت که چــرا در پرونده هایی 
که اعتماد عمومی مــردم به موضوع آزمون 
و ســنجش و کنکور را نشانه گرفته، حکمی 
صادر می شــود که به وضوح تاکید می کند 
فردی که پیش از این تقلب اش محرز شــده 
شــانس دوباره ای برای عــدم اثبات تقلب 

داشته باشد.
این پرســش اینجا مطرح می شــود که اگر 
اصل »عطف به ما سبق نشــدن قانون« در 
دیوان عدالــت اداری رعایت می شــود و از 
موضوعات مهم و شایع در فرایند رسیدگی 
قضائــی در محاکــم دادگســتری و دیوان 
عدالت اداری است چرا پرونده های مختومه 

دوباره باز شده اند.
شــورای نگهبان در نظر تفســیری مورخ  
۱۳۳۷/۳/۷اعام کرده اســت: »تفســیر 
از زمــان بیان مــراد مقنّن در کلیــه موارد 
لازم الاجرا اســت. بنابرایــن در مواردی که 
مربوط به گذشته اســت و مجریان برداشت 
دیگری از قانون داشــته اند و آن را به مرحله 
اجرا گذاشــته اند تفســیر قانون بــه موارد 

مختومه مذکور تسری نمی یابد«.
به عاوه، شــورای نگهبان در نظر تفسیری 
مورخ ۷۹/۱۱/۲۱ در مقــام تأیید و تکمیل 
نظر تفســیری مذکور اعام کرد: »تفسیر 
از زمان بیان مــراد مقنن در کلیه موارد لازم 
الاجراء است با این قید که به موارد مختومه 
تســری نمی یابد. بنابراین چنانکه تا هنگام 
لازم الاجراء شدن تفســیر قانون، موضوعی 
مختومه نشــده باشــد باید مطابق نظریه 

تفسیری اقدام گردد«.
در این میان حجت الاســام والمســلمین 
حکمت علی مظفری رئیــس دیوان عدالت 
اداری در توضیــح اینکه چــرا پس از صدور 
قطعی آرای هیأت های بدوی و تجدیدنظر 
رســیدگی بــه تخلفــات در آزمون هــا و 
همچنین هیأت های بــدوی و تجدیدنظر 
دیوان عدالت اداری بــرای متقلبان کنکور 
دوباره موضوع باز شــده اســت، می گوید: 
احتمال دارد بعد از صــدور رأی قاطعی در 
دیوان عدالــت اداری، فــردی ادعا کند که 

رأی صادر شده خاف بیّن شرع است.
وی می افزاید: طبق مــاده ۷۹ قانون دیوان 
عدالت اداری، مسؤول تشخیص خاف بین 
شرع بودن حکم صادره، رئیس قوه قضائیه 
و رئیس دیوان عدالت اداری اســت. عمدتاً 
این موضوع توســط رئیس دیــوان عدالت 
اداری رســیدگی می شــود و اگــر حکمی 
خاف بین شرع تشخیص داده شد، پرونده 
به شعبه هم عرض ارسال می شود. اگر شعبه 

هم عرض نظر رئیس دیوان عدالت اداری را 
صائب تشــخیص داد، رأی را نقض و حکم 
مقتضی صادر می کند. اگر شعبه هم عرض 
رأی صادره را خاف بیّن شــرع تشــخیص 

نداد، رأی خودش را صادر می کند.
رئیس دیوان عدالــت اداری، می گوید: در 
مورد پرونده سازمان ســنجش نیز همین 
اتفاق رخ داده اســت. دو گــروه پرونده در 
این ارتبــاط در دیوان عدالــت اداری مورد 
رســیدگی قرار می گیرد. گروه اول، افرادی 
هستند که احیاناً از آن ها در زمان برگزاری 
آزمون وسایل تقلب کشف شــده است. بر 
اساس ماده ۱۱ قانون رسیدگی به تخلفات 
آزمون ها به این افراد اشــاره شده که حین و 
یا پس از برگزاری آزمون شــبه تقلب وجود 
دارد. در نتیجــه قانون بین افــرادی که از 
آنها ابراز تقلب کشــف شــده با افرادی در 
مورد آن ها شــبهه تقلب وجود دارد، تفاوت 

اساسی قائل شده است.
مظفــری  حجت الاسام والمســلمین 
می افزاید: در مــاده ۱۱ این قانــون از واژه 
داوطلب اســتفاده شــده اســت در همین 
زمینه از مجلس شــورای اســامی سوال 
شده اســت آیا افرادی که سازمان سنجش 
قبولی آن ها را در آزمون تأیید کرده است و 
چند نیمسال در دانشگاه تحصیل کرده اند، 
داوطلب محسوب می شــوند که قانونگذار 
پاســخ داده این افراد داوطلب محســوب 
نمی شوند و طبق استفساریه مجلس افرادی 
که وارد دانشگاه شده اند، دانشجو محسوب 
می شــوند. طبق قانون زمانی که این افراد 
دانشــجو شــده اند نمی توان با آن ها طبق 

قواعد داوطلبی رفتار کرد.
رئیس دیــوان عدالــت اداری تاکید کرده 
است مســؤولان برگزاری آزمون باید پاسخ 
دهند که چگونه بعد از گذشت چند سال از 
زمان برگزاری آزمون و زمانی که فرد در ترم 
۷ دانشــگاه در حال تحصیل است مشکوک 
به تقلب شده اند و این ســوال افکار عمومی 
است که سازمان ســنجش باید پاسخ دهد. 
سازمان سنجش در مورد ۱۶ پرونده حرف 
دارد. در جلســه کمیســیون اصل ۹۰ وزیر 
علوم گفته اســت حق با دیوان اســت و آرا 
باید اجرا شــود. چطور بعد از ۳-۴ یا ۵ سال 
به فردی می گویند دیگر دانشــجو نیستید 
و تحت عنوان شــبهه زمان داوطلبی او را از 

ادامه تحصیل بازمی دارند؟
مظفری درباره این موضوع که اگر ۸۰-۷۰ 
نفری که پرونده شان مطرح رسیدگی است 
به دانشــگاه برگردند، ۹ هزار نفر دیگر هم 
ممکن اســت بازگردند می گوید: از سازمان 
سنجش خواستیم اســامی این ۹ هزار نفر 
را به ما اعــام کنند. ما توضیــح دادیم که 
هرکســی به حق و یا ناحق بخواهد ادعایی 
درباره کمیسیون های شــبه قضائی داشته 
باشــد، مانند هیأت رســیدگی به تخلفات 
ســه ماه فرصت دارد که در قانون گذشته و 
فعلی وجود دارد. مشــخص است که این ۹ 
هزار نفر در ســالیان گذشته بودند و افرادی 
هســتند که اصاً در دیوان شکایت نکردند، 
اگر قباً هم شکایت نکرده باشند، هم اکنون 
نمی توانند شــکایت کنند. تازه اگر آن زمان 
هم شــکایت کردند کــه در همــان زمان 
رسیدگی شده است. پس هیچ موضوعیتی 

ندارد.
وی معتقد اســت گفت: رویه ای که سازمان 
ســنجش در پیش گرفته فقط بــه دوران 
تحصیل مربــوط نمی شــود و می تواند در 
مورد فارغ التحصیان هم صدق کند. حتی 
فرد با مدرک دکتری هم می تواند با تفسیر 
سازمان ســنجش مشــکوک به تقلب در 
آزمون باشد. نمی شــود یکبار فرد را تأیید 
کنید و به دانشگاه بفرســتید و بعد از چند 

سال بیایید و حرفتان را نقض کنید.
در مقابل سازمان ســنجش آموزش کشور 
دربــاره ورود داوطلبــان شــبهه دار و فاقد 
صاحیت علمــی به دانشــگاه ها هم تاکید 
کرده اســت که طــرح بدون ســند بودن 
شــبهات تقلب صحت نــدارد و داوطلبان 

شــاکی مورد نظر دیــوان عدالــت اداری 
مربوط بــه آزمون های ســال های ۱۴۰۰ و 
ماقبل آن پــس از صــدور رأی هیأت های 
بــدوی و تجدیدنظر رســیدگی به تخلفات 
آزمون های سراسری به عنوان مردود علمی 

شناخته شده اند.
سازمان سنجش یادآور شده است: علیرغم 
نظریه تفســیری شــورای نگهبان درباره 
عدم تســری قوانین تفســیری نســبت به 
پرونده های مختومه، یکی از شــعب دیوان 
عدالت اداری برداشت دیگری از استفساریه 
مذکــور دارد و بر این باور اســت که نظریه 
تفسیری شــورای نگهبان در خصوص عدم 
تسری قوانین تفســیری به موارد مختومه 
گذشته در اینباره قابل استناد نیست و این 
شعبه دیوان عدالت اداری دستور بازگشت 
این داوطلبان به دانشــگاه را صادر کرده که 
البته ســازمان ســنجش آموزش کشور در 
موعد مقرر نسبت به آرای صادره اعتراض و 

مراحل قانونی را پیگیری کرده است.
از نظر ســازمان ســنجش آموزش کشور 
افراد مذکور به ســبب عدم اثبات صاحیت 
علمی در آزمون مجــدد، مردود علمی بوده 
و ورود آنان به ویژه به رشــته های حســاس 
علوم پزشکی که با جان انســان ها سروکار 
دارد ضمن نقض عدالت آموزشــی و قوانین 
و مقــررات، موجب آســیب های جدی به 

سامت شهروندان در آینده خواهد شد.
بررسی های مهر نشان می دهد، پاسخنامه 
امتحانــی یکی از این داوطلبــان به صورت 
شــبکه ای بیش از ۹۵ درصد با پاســخنامه 
امتحانی ســایر افــراد متقلب مشــابهت 
غیرمتعارف داشــته و اختاف فاحش بین 
ســوابق تحصیلــی و رتبه ســال ۱۳۹۷ با 

سال های پیشین دارد.
بر اســاس آرایی که برای این فرد در هیأت 
بدوی صادر شــده فرد ملزم به شــرکت در 
آزمون مجدد چند درس می شــود ولیکن 
نامبرده از شرکت در آزمون مجدد استنکاف 
و در نتیجه مطابق ماده ۳۰ آئین نامه اجرایی 
به عنوان مردود علمی شناخته شده و قبولی 
وی در رشته دندانپزشــکی ابطال می شود. 
متعاقب اعتــراض وی هیــأت تجدیدنظر 
رســیدگی به تخلفات و جرایم آزمون های 
سراســری دادنامه بــدوی را عینــاً تأیید 
می کند که رأی صادره مورخ ۲۲/۵/۱۴۰۰ 

برای اجرا به دانشگاه اباغ می شود.
در پی شکایت شــاکی از رأی قطعی هیأت، 
شــعبه بدوی دیــوان عدالــت اداری نیز با 
بررســی مســتندات حکم به رد شــکایت 
داده و شــعبه تجدیدنظــر دیــوان عدالت 
اداری نیــز دادنامه بدوی را ابــرام می کند. 
پــس از تصویب قانــون استفســاریه ماده 
۱۱ در مهرماه ۱۴۰۱ و در پی درخواســت 
شــاکی برای اعمال ماده ۷۹ و پذیرش آن 
توسط یکی از شــعب دیوان عدالت اداری، 
شــعبه مذکور بــه موجب دادنامــه مورخ  
۱۴۰۱/۱۱/۸رســیدگی مجــدد هیــأت 

تجدیدنظر را تکلیف می کند.
هیــأت تجدیدنظــر قانون رســیدگی به 
تخلفــات آزمون هــای سراســری نیز در 
اجرای رأی شعبه تجدیدنظر دیوان عدالت 
اداری به پرونده مجدداً رســیدگی و حکم 
به مردود علمی بودن و ابطــال قبولی این 
داوطلب کرده اســت ولیکن بــا اعتراض 
مجدد داوطلب یکی از شعب دیوان عدالت 
اداری با نقض رأی هیأت تجدیدنظر قانون 
رسیدگی به تخلفات آزمون های سراسری 
حکم برائت قطعی صادر کــرده که نتیجه 
آن ورود این فرد به رشــته دندانپزشــکی 

است.
در این میان البته برخی دیگر از دانشگاهیان 
نیــز آزرده از این موضوع تاکیــد کردند که 
نظام آموزش عالی با چنین کشمکشــی در 
خطر می افتد و اعتماد اجتماعی به کنکور، 

سنجش و دانشگاه کاهش می یابد.
پیــرو ایــن اتفاقــات دکتر عبدالرســول 
پورعباس رئیس ســازمان سنجش آموزش 
کشــور با بیان اینکه »عمل به احکام دیوان 
لازم و ضروری اســت« و »سازمان سنجش 
عماً توانایی اجرای این حجم از برگشت به 
تحصیل متقلبان کنکور را ندارد«، تصمیم 

به کناره گیری از ریاست سازمان گرفت.
وی در نامــه اســتعفای خود تاکیــد کرد: 
حــدود دو ســال از خدمــت در ســازمان 
سنجش آموزش کشــور با پدیده بازگشت 
متخلفین کنکور ســال های ۱۴۰۰ و ماقبل 
از آن مواجه بودیم که با تصویب استفساریه 
ماده ۱۱ قانون تخلفات و جرایم آزمون های 
سراسری، در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به 
طور کامل با عمــل به قانون استفســاریه 
پدیــده تقلب مدیریت شــد. ولــی نظریه 
عطف به ماسبق نشدن استفساریه در موارد 
مختومه، با برداشت های متفاوت روبرو شد 
و اعتقاد دیــوان عدالت اداری به برگشــت 
همه مشکوکین به تقلب اســت که قباً در 
هیأت های بدوی و تجدیدنظر مســتقر در 
سازمان و شعبات بدوی و تجدیدنظر دیوان 

به طور قطعی محکوم شده اند.«
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فرایند شکل گیری ایده بچه زرنگ تشریح شد
تهیه کننده و کارگردان انیمیشــن »بچه زرنگ« درباره فرایند شــکل 
گیری ایده و طرح انیمیشــن ها در گروه هنر پویا به ویژه این انیمیشن 

سینمایی سخن گفتند.
 انیمیشن سینمایی »بچه زرنگ« یکی از فیلم هایی است که این روزها 
در حال اکران است و به تازگی توانسته رکورد فروش ۵۰ میلیارد تومان 
را از آن خود کند. این انیمیشــن که در چند وقت اخیــر با اقبال خوبی 
از طرف کودکان و خانواده هایشــان همراه شــد به صورت محتوایی و 
ساختاری چند پله جلوتر از آثار قبلی گروه هنر پویا به عنوان سازندگان 

این انیمیشن بوده است.
 حامد جعفری تهیه کننده فیلم »بچه زرنگ« بــه همراه بهنود نکویی 
یکی از کارگردان های این انیمیشن ســینمایی با حضور در خبرگزاری 
مهر در نشستی درباره این انیمیشن که این روزها در سینماهای کشور 

در حال اکران است گفت وگو کردند.
 جعفری در این گفت وگو به فرایند شــکل گیری ایده و طرح تا نگارش 
فیلمنامه و تولید یک اثر اشــاره و بیان کرد: فرایند شــکل گیری ایده 
در هنر پویا در قالب یک فرایند شــورایی پیش مــی رود و بعد از آن یک 
کارگاه نگارش شــکل می گیرد و در رفت و برگشت های مکرر با شورای 

ایده و طرح اثر اولیه متولد می شود.
 وی اضافه کرد: در انیمیشن اینگونه نیست که فردی بیاید و طبق سلیقه 
یک نفر همه امور پیش برود، بلکه این فرایند یک فرایند جمعی است که 
گام به گام پیش می رود و بعد چکش کاری و بازنویســی می شود تا بعد 
از دیالوگ نویسی به فیلمنامه تبدیل شود و »بچه زرنگ« هم به همین 

شکل پیش رفته است.
 بهنود نکویی کارگــردان »بچه زرنگ« درباره اینکــه چرا هنوز هم آثار 
ایرانی با انیمیشــن های دنیا در زمینه فیلمنامه اختاف ســطح دارند، 
گفت: فضای انیمیشن های ما الان نسبت به گذشــته بسیار پیشرفت 
کرده است. یعنی همانطور که در اکران فیلم وضعیت رفته رفته مناسب 
شده اســت در تولید و فیلمنامه هم همین گونه است و به ویژه در مدل 
استودیویی مثل هنرپویا کار به صورت برنامه ریزی شده پیش می رود و 

قطعاً فاصله ها رفته رفته کمتر خواهد شد.
»بچه زرنگ« محصول تیمی ۲۵۰ نفره از هنرمندان اســت که در تیم 
کارگردانی بهنود نکویی، هادی محمدیان و محمدجواد جنتی و در تیم 

نویسندگان علی رمضان حضور داشته اند.
همچنین هومن حاجی عبداللهی صداپیشه شخصیت »ببری« کاراکتر 
مکمل فیلم را بر عهده دارد و سعید شــیخ زاده مدیر دوباژ فیلم است. 
جواد پزشکیان، هدایت هاشمی، میرطاهر مظلومی، ژرژ پطروسی، مینا 
قیاسپور، مریم رادپور، تورج نصر، اردشیر منظم، مهسا عرفانی، ابراهیم 
شــفیعی، نازنین یاری، علیرضا دیباج، متانت اسماعیلی و پویا فهیمی 

صداپیشگی شخصیت های این انیمیشن را بر عهده دارند.
فرایند تدوین انیمیشن ســینمایی »بچه زرنگ« توسط حسن ایوبی، 
آهنگسازی توسط امیر توسلی، اصاح رنگ توسط سامان مجد وفایی و 

طراحی و ترکیب صدا توسط حسین ابوالصدق انجام شده است.
بچه زرنگ« محصول مشــترک گروه هنر پویــا و کانون پرورش فکری 

کودکان و نوجوانان است.

کارگردان بهترین مستند بلند جشنواره حقیقت:
علاقه ام تولید فیلمی برای جلوگیری از انقراض 

سومین گربه سان باارزش بود
کارگردان مستند »تکثیر در اســارت« گفت: اولین حسرت زندگی من 
این بود که شــیر و ببر در حیات وحش ایران به راحتی منقرض شــده 
و حالا وقتی برای اولین بار می توانســتم فیلمی بســازم دوست داشتم 

کاری کنم که سومین گربه سان با ارزش ما از دست نرود. 

مهدی ایمانی شــهمیری که اثرش جایزه بهترین مســتند جشنواره 
ســینماحقیقت را دریافت کرد گفت: مســاله محیط زیست مساله ای 
حیاتی اســت که به حاشیه رانده شــده و بیشــتر خودش را در فضای 

مجازی و چالش های بین گروه ها نشان می دهد.
وی افزود: بعد از اکران مستند تکثیر در اســارت در جشنواره حقیقت 
بازخوردی از سوی مســئولین ندیدم. تصمیم گیرندگان این مساله در 
شــکل کان، مدیران محیط زیستی و مجلس هســتند. ما نیز موانع و 

چالش هایی داریم که فقط آنها می توانند مرتغع کنند.
شــهمیری درباره دغدغه مندی خــود در این باره گفــت: عاقه من به 
یوزپلنگ ها به خیلی قبل تر برمی گردد. گربه سانان برای من نوستالژی 

کودکی هستند و بسیار به حیات وحش عاقه دارم.
کارگردان مستند تکثیر در اســارت تاکید کرد: اولین حسرت زندگی 
من این بود که شــیر و ببر در حیات وحش ایران به راحتی منقرض شده 
و حالا وقتی برای اولین بار می توانســتم فیلمی بســازم دوست داشتم 

کاری کنم که سومین گربه سان با ارزش ما از دست نرود.

وی وز ۱۴۰۳ ر  احسان یاسین رمضان و نور
ود  صحنه می ر

 احسان یاســین خواننده موســیقی پاپ ماه رمضان و نوروز ۱۴۰۳ در 
شهرهای تهران و شیراز روی صحنه می رود.

 احسان یاســین خواننده، آهنگســاز و ترانه سرای موســیقی پاپ ماه 
رمضان و نوروز ۱۴۰۳ در شهرهای تهران و شیراز برای دومین بار برای 
اجرای قطعه های آلبوم »مــاه من« و تازه تریــن قطعه های خود روی 

صحنه می رود.
این خواننده بعد از انتشــار نخســتین آلبوم خود در اســفند ۱۴۰۱، 
تاکنون ۶ قطعه با نام های »گوشه ی شهر«، »جانیم سن سن«، »رویای 
بچگی من«، »مصطفی گیان«، »حبیبی قلبی« و »بی تاب« را منتشــر 
کرده اســت و دو قطعه نیز تا قبل از آغاز کنســرت های خود روانه بازار 

خواهد کرد.
کنسرت یاســین فروردین ماه امســال به مدت سه شــب با همراهی 
ارکســتر »ایســتگاه« در تالار وحدت برگزار شــد که اتفاق ویژه این 
کنسرت ها، تمدید یک شــب اجرا به دلیل استقبال مخاطبان از اجرای 

این خواننده بود.
آثار ایــن خواننده به صــورت عمده به زبان های فارســی، انگلیســی 
و عربی هســتند که دو قطعه »جانیم سن ســن« و »مصطفی گیان«، 
به گویش های کردی و آذری هســتند، همین چنــد زبانه بودن باعث 
همکاری  و همخوانی با هنرمندانی از کشورهای مختلف از جمله مصر، 

کانادا، آمریکا، کره جنوبی، آلبانی، اندونزی و امارات نیز شده است.
یاسین با شــرکت در فصل سوم برنامه اســتعدادیابی »عصر جدید« و 
اجرای آثار معنوی و عرفانی توانست تا مرحله نهایی این برنامه راه یابد 
و رای بیش از ســه میلیون نفر از بینندگان و هیئت داوران آن رقابت را 

جلب کند.

قاب

 مرحله ملی شانزدهمین جشــنواره موسیقی نواحی 
ایران دی ماه امسال در تالار رودکی برگزار خواهد شد.

به گــزارش روابط عمومــی انجمن موســیقی ایران، 
مرحله پایانی شــانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی 
ایران با عنــوان ملی از ۱۶ تا ۱۹ دی مــاه در تهران و به 
میزبانی تالار رودکی با دو بخش »اجرای صحنه ای« و 

»پژوهشی« برگزار خواهد شد.
بخش نخست شانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی 
ایران به دبیری محمدعلی مرآتی و در یک گستره ملی 

به  همت دفتر موســیقی معاونت امور هنری 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی، توسط 
انجمن موســیقی ایران و با همکاری ادارات 
کل فرهنگ و ارشــاد اســتان های سراسر 
کشــور به  صورت منطقــه ای و غیررقابتی، 
طی روزهای ششم تا بیست و سوم تیرماه به 
میزبانی پنج استان؛ گلستان )ششم تا هشتم 

تیر(، چهارمحال و بختیاری )۱۰ تا ۱۲ تیر(، آذربایجان 
شــرقی )۱۴ تا ۱۶ تیر(، کرمانشــاه )۱۷ تا ۱۹ تیر( و 

کرمان )۲۱ تا ۲۳ تیر( برگزار شد.
براین اساس مرحله منطقه ای این جشنواره 
با حضــور گســترده هنرمندان موســیقی 
نواحــی از اســتان های تهــران، قزویــن، 
مازنــدران، خراســان شــمالی، ســمنان، 
گلســتان، البرز، و قم با برگزاری در اســتان 
گلســتان به عنوان منطقه اول، استان های 
اصفهان، فــارس، بوشــهر، چهارمحــال و بختیاری، 
کهگیلویــه و بویراحمد و خوزســتان بــا برگزاری در 

اســتان چهارمحال و بختیاری به عنوان منطقه دوم، 
اســتان های آذربایجان شــرقی، آذربایجــان غربی، 
اردبیل، زنجان و گیان با برگزاری در استان آذربایجان 
شرقی به عنوان منطقه سوم، اســتان های کرمانشاه، 
ایام، لرستان، همدان، مرکزی و کردستان با برگزاری 
در استان کرمانشاه به عنوان منطقه چهارم، استان های 
خراســان رضوی، خراســان جنوبی، کرمــان، یزد، 
سیستان و بلوچستان و هرمزگان با برگزاری در استان 

کرمان به عنوان منطقه پنجم صورت پذیرفت.

محسن توســلی از خوانندگان فعال عرصه تولید آثار 
موســیقایی مرتبط با موضوع مقاومــت طی روزهای 
گذشــته با همراهی رایزنی فرهنگی ایــران در یونان 
به اجرای چند قطعه موســیقایی با موضوع فلسطین 

پرداخت.
به همت جامعه فلســطینیان یونان و همراهی رایزنی 
فرهنگی جمهوری اســامی ایــران در یونــان ویژه 
برنامــه ای در حمایت از مــردم مظلوم فلســطین و 
محکومیــت جنایات رژیــم صهیونیســتی در غزه به 
میزبانی مرکز فرهنگی »پرُیا« شــهر آتن برگزار شــد 
که طی آن محسن توســلی از خوانندگان فعال عرصه 
تولید آثار انقابــی و حوزه مقاومت به اجــرای برنامه 

پرداخت.
با وجــود فضای رســانه ای و حمایت دولتــی از رژیم 
صهیونیستی در یونان اســتقبال جوانان حاضر در این 

نشست از این رویداد موسیقایی قابل توجه بود.
در ایــن نشســت که بــا حضــور رییــس جامعه 
فلســطینیان یونان، رییــس مرکز فرهنگــی پرُیا، 

رایــزن فرهنگــی کشــورمان در یونان و 
مهــدی زرشــکیان مرشــد ورزش های 
زورخانــه ای و جمعــی از فرهیختــگان 
یونانی برگزار شــد، برای اولین بار کلیپ 
ســه زبانه غــزه که بــا حمایت ســازمان 
فرهنگ و ارتباط اســامی بــا خوانندگی 
محسن توســلی تولید شــده است، پیش 

روی مخاطبــان قرار گرفت. این در حالی اســت که 
این خواننده تعدادی از آثــار خود درباره موضوعات 
فلســطین از جملــه »قنــوت در قــدس« را برای 

حاضران در برنامه اجرا کرد.
عبدالطیــف درویش نماینده جامعه فلســطینیان در 
یونان هــم در این برنامــه ضمن خیر مقــدم به هیات 
ایرانی و تشــکر از رایزنی فرهنگی جمهوری اســامی 
ایران برای هماهنگی ایــن رویداد، اظهار کرد: مطمئن 
باشید که همان طور که آمریکایی ها در ویتنام نماندند 
صهیونیست ها هم در اراضی اشــغالی نخواهند ماند. 
پیروزی قطعا نزدیک است و صبح پیروزی در سرزمین 

های اشغالی به زودی طلوع خواهد کرد و این 
سرزمین که ما صاحبان حقیقی آن هستیم 
به قبرستان صهیونیســت ها مبدل خواهد 

شد. 
دولت مردان یونان هم مگر چند نفر هستند، 
پانصد نفر، هزار نفر، دوهزار نفر؛ مهم نیست 
که این افراد از اســراییل حمایت می کنند. 
مهم این اســت که ما مردم یونان را پشــت ســر خود 

داریم.
سپس مهدی نیک خواه قمی رایزن فرهنگی کشورمان 
در یونان ضمن ابراز خوشــنودی از حضور در این جمع 
گفت: ما در برهــه ای از تاریخ قرار داریــم که جنایات 
وحشیانه رژیم صهیونیستی را با وقاحت تمام مشاهده 
می کنیم. حمایت بی دریغ ســردمداران غربی و رسانه 
های وابسته به آنان وظایف هنرمندان و اندیشمندان را 

سنگین تر کرده است. 
امــروز هنرمند با هنر خود، اندیشــمند بــا قلم خود و 
اصحاب رسانه با تولید محتوا وظیفه دارند صدای مردم 

مظلوم را به همگان برسانند و حقایق را بازگو کنند.
محسن توســلی خواننده انقابی کشــورمان پیش از 
اجرای خود عنــوان کرد: یکی از بهتریــن ابزارها برای 
حمایت از مردم فلســطین ابزار موســیقی است که ما 
در ایران از این ابزار برای دفاع از مردم مظلوم فلسطین 
بهره می بریم. من بیــش از ۷۰ اثر حماســی خوانده 
ام که بیش از ۱۰ اثر از آن در حمایــت از مردم مظلوم 
فلسطین است. معتقدم همه هنرمندان باید بخشی از 
فعالیت های خود را برای دفاع مردم مظلوم فلســطین 

اختصاص دهند.
مرکز فرهنگی »پرُیا«، خانه ای تاریخی متعلق به یکی 
از خوانندگان و موســیقی دانان مشــهور یونانی به نام 
بابیس گولس اســت. وی متولد ۱۹۴۷ در شــهر پاترا 
است. پس از فوت این هنرمند در سال ۲۰۱۵ به دلیل 
اینکه این ساختمان مدتی محل ســکونت و برگزاری 
نشست های دوستانه او بوده است توسط شهرداری به 
عنوان مکانی برای فعالیت هــای فرهنگی اختصاص 

یافته است.

موسیقی

موسیقی

خریــدار   »ویــای ســاحلی« نماینده 
شایســته ای برای کمدی موقعیت اســت؛ 
جنسی از کمدی که در غوغاسالاری کمدی 
شخصیت و البته تبحر خاصی که تولید این 
شــکل از کمدی می طلبد، در سینمای این 

سال های ایران، تقریبا کمیاب شده است.
 جدیدترین ســاخته ســینمایی کیانوش 
عیــاری، فیلم پختــه و صبوری در شــکل 
محتوایی اســت. اگر بخواهیــم بااغماض، 
فیلم را در رســته کمدی تعریــف کنیم، با 
یک کمدی موقعیت شریف مواجه هستیم 
که علیرغم اســتعداد فراوانی که در زایش 
سوژه های مختلف به خود می بیند، صبوری 
نشان داده و به یک پختگی دوست داشتنی 

رسیده است.
ایــن طبیعی اســت کــه شــاید طیفی از 
مخاطبان، نتوانند در نــگاه اول، آن ارتباط 

بهینه را با اثر برقرار کنند. 
ویای ســاحلی برای مخاطبانی که سال ها 
بــه تماشــای کمــدی شــخصیت عادت 
داشــته اند، یک اتفــاق جدید به حســاب 

می آید. 
آنها عادت دارنــد تا رضا عطــاران و پژمان 
جمشیدی را در شمایل تیپ هایی که در این 
ســال ها ایفا کرده اند، ببینند و پیشاپیش با 
ذهنیتی که منتظر تکرار نقش آفرینی های 
قبلی آنهاســت، وارد سالن می شــوند اما 
در این کمــدی موقعیــت، محوریــت، با 
زایش گری لوکیشنی اســت که عطاران و 

جمشیدی، ابژه های آن هستند.
در چنین اتمســفری، مختصــات رفتاری 
درستی برای شخصیت های هدف، تعریف 
شده اســت که می تواند چالش های روایی 

خوبی را هدف گــذاری کنــد. در ادامه این 
چینــش رفتــاری، داســتانک ها به خوبی 

می توانند هسته مرکزی را پروار کنند. 
مســیر داســتان گویی روی ریلی قرار دارد 
که به هجو کشیده نمی شــود؛ فانتزی کار، 
تا انتها جذبــه دارد و دومینووار، رشــدی 
تصاعدی در شــاخص های چالش را به خود 

می بیند.
در ادامه همین روند اســت کــه در برخی 
سکانس ها، شــلوغی های حجیمی را شاهد 
هســتیم که فیلمنامه و البتــه کارگردانی، 
به خوبــی توانســته از پــس رتق وفتق آن 
برآید. این صحنه ها ســاماندهی درســتی 

دارنــد و نشــان می دهند که نویســنده و 
کارگردان، فــارغ از تصویرگــری هجمه، 
مدیریتی نرم را برای یک گذر رندانه در دل 
درام گنجانده اند به گونــه ای که تمامی این 
اغتشــاش ها، با پیش درآمدی درست، فضا 
را از پیــچ روایت عبــور داده و آن را به فصل 

بعدی متصل می کنند.
طبیعی اســت کــه بــرای چنین ســوژه 
زایش گری، موقعیت های کمیک بســیاری 
قابل تعریف است اما اینکه کیانوش عیاری 
به چنین موقعیت هایی برســد، نشــان از 
پختگی نگاهی اســت که وی را پس از بیش 
از ۴ دهه فیلمســازی همراهی می کند. این 

نشان می دهد که حتی لغزیدن کارگردانی 
چون عیاری به وادی فیلمــی چون ویای 
ســاحلی که می خواهد از بابــت تولید آن، 
هزینه فیلم بعدی اش را فراهم کند، حاصل 

یک نگاه ساختاری است.
به ســمت جنســی از کمدی می غلتد که 
در ســینمای این روزهای ایــران، نماینده 
چندانی ندارد و بــرای این کمدی موقعیت، 
به داســتان هایی می رســد که نــزد یک 
کارگــردان تجاری ســاز، هرگــز محلی از 
اعراب نــدارد. دلیــل انتخاب عطــاران و 
جمشــیدی برای ایــن فیلم نیــز دقیقا به 
همین عامل مربوط اســت تا آنهــا بتوانند 

با تکیه بــر پتانســیل و بداهه های حرفه ای 
خود، این جنس کمدی موقعیت را پروارتر 
کنند همچنان که می بینیم در بســیاری از 
کمدی هــای موقعیت نظیر اجاره نشــین، 
خاقیت بازیگران تا چه اندازه توانســته به 
اعتــای کار و این همانــی مخاطب کمک 

کند.
البته مشــخص اســت که فیلم، فضاهای 
بیشتری را تجربه کرده که بنا بر مقتضیات، 
نسخه ای سینمایی از آن استخراج شده که 
این اتفاق، ریتم داســتانی را به خوبی حفظ 
کرده اما بیشــترین تاثیر را در پایان بندی 
داشــته که نتوانســته در قواره داســتان، 

خودنمایی کند.
به نوعی که داستان پس از یک شروع و میانه 
شلوغ با ریتمی تند، به ناگهان فروکش کرده 
و تعلیق داســتان، می خوابد. ایــن فینال 
اگرچه به بدنه فیلم نمی خورد اما توانســته 
اتفاقــات را جمع کــرده و آن را به ســامان 

برساند.
ویای ســاحلی، اتفاق مبارکی در سینمای 

این روزهای کشور است. 
در شــرایطی که عمده کمدی ها، به باسمه 
پهلو می زننــد و درصــدد بهره گیــری از 
بازیگــران چهره خود در مســیر گیشــه 
هســتند، ویای ســاحلی، با یک سیاست 
درست، نماینده شایســته ای برای کمدی 
موقعیت اســت کــه جایش در ســینمای 
ایران به شدت خالی اســت. فیلمی که نباید 
با پیش فــرض به تماشــای آن نشســت و 
هیجان زده با آن برخــورد کرد. برای چنین 
فیلمی باید در تــراز و انــدازه حرفه ای آن 

برخورد کرد.

مرحله ملی شانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی ایران ۱۶ دی ماه برگزار می شود

وپا از فلسطین خواند در محکومیت جنایت های رژیم صهیونیستی؛خواننده انقلابی در ار

مهسا عرفانی اعلام کرد

دوبله فوتبالیست های جدید و سریال کره ای ۹۰ قسمتی

خریدار  مهســا عرفانی، دوبلــور و مدیر 
دوباژ معتقد اســت: نســل جدیــد دوبله 
می توانند روزی همچون گذشته درخشان 
باشــند. او در عین حال تاکید دارد که نباید 
نسلی را با نسلی دیگر مقایسه کرد چون هر 

نسل درخشش خودش را دارد.
مهسا عرفانی، فرزند مرحوم حسین عرفانی 

و زنده یاد شــها ناظریان که هر دو صدای 
ماندگار کشــورمان بودند دربــاره کارهای 
جدیــدش از دوبلــه فصل جدیــد کارتون 

»فوتبالیست ها« خبر می دهد.
او می گویــد: اکنون »فوتبالیســت ها«ی 
جدید را برای یکی از پلتفرم ها کار می کنیم. 
خدا را شــکر خوب اســت و راضی هستم. 

قباً هــم فصل های قدیمی ایــن کار هم از 
وی اودی هــا و هم از تلویزیون پخش شــد 
حالا نمی دانــم بازخوردها بــه چه صورت 
است اما به هر حال »فوتبالیست ها«جایگاه 

و مخاطب خودش را دارد.
 طــی ایــن مــدت ســریال ها و فیلم های 
ســینمایی زیادی کار کردیم که اســامی 
همــه آنها را به خاطــر ندارم امــا به تازگی 
سریال »دشمن ناشــناخته« را برای شبکه 
یک ســیما دوبله کردیم. همچنین سریال 
دیگری با عنــوان »سفیدپوشــان« دوبله 
شده است که شبکه پخشش هنوز مشخص 

نیست.
عرفانی در ادامه از دوبله فصل جدید کارتون 
»باب اسفنجی« خبر می دهد و می گوید: با 
توجه به اینکه »باب اسفنجی« خیلی مورد 
استقبال قرار گرفت، به تازگی فصل جدیدی 
از این مجموعه را برای شبکه نمایش خانگی 
دوبله کردیم که هنوز پخشش شروع نشده 
است. یک سریال دیگر تحت عنوان »غول« 
هم دوبله کردیم که فکر می کنم برای کشور 
کره است و در ۹۰ قســمت دوبله شده است 

اما شــبکه ای که قرار است کار را پخش کند 
مشخص نیست.

دختر زنده یاد حسین عرفانی که از کودکی 
در کنار پدر و مادرش با دوبله همراه شــده 
است، سپس به این پرسش ها که دوبله حال 
حاضر چه شــرایطی را می گذراند و با توجه 
به از دست دادن نســل طایی دوبله که روز 
به روز هم بــر تعداد درگذشــتگان افزوده 
می شود، آیا می توان امیدوار بود نسل جدید 
بتوانند جایگزین این افراد شوند؟ پاسخ داد.

او خاطرنشان می کند: از دیدِ من، آن نسل، 
نسل قدیم بودند. 

کســانی که هنوز هستند ان شــاءالله که 
همیشه سامت باشــند و سایه شان بالای 
سر همه ما، کســانی هم که فوت کرده اند 
روحشان شاد. نســل جدیدی هم که الان 
هستند اکثراً دســت پرورده همان عزیزان 
هســتند و طبیعتا همین طور نسل به نسل 
افرادی کــه می آیند مورد آموزش نســل 
قبل قــرار می گیرند؛ بنابرایــن از دید من 
شــرایط معرفی جوانان )برای سندیکای 
گویندگان خودمان( به نظرم بســیار عالی 

است.
مهســا عرفانی در تکمیل همین صحبت ها 
بیان می کند: اکثــراً عزیزانی کــه در حال 
حاضر مشغول کار هســتند آثار درخشانی 
از خود دارند. بســیار امیدوارم که این نسل 
هم بتواند همچون گذشتگان البته در حد و 
اندازه خودش بدرخشد؛ البته که هر نسلی 
در حد خودش چــون ما اصولاً کســی را با 
کسی مقایسه نمی کنیم. هرکس در جایگاه 
و به اندازه خــودش درخشــش، توانایی و 

استعدادش را نشان می دهد.
این مدیر دوباژ در پایان در پاسخ به اینکه 
نقاط ضعــف دوبله فعلــی را در چه چیزی 
می بینــد و آیا هنــوز گوینــدگان دغدغه 
مالی دارند؟ اظهــار می کنــد: طبیعتا در 
کل شــرایط اقتصــادی به گونه ای اســت 
که افراد هــر چه کار می کنند بــاز هم باید 
کمی بیشتر از حد توان کار کنند ولی خدا 
را شکر شرایط فعلی دوبله بد نیست؛ یعنی 
افرادی کــه توانایی دارنــد و کار می کنند 
فکــر می کنــم راضــی باشــند البته من 

سندیکای خودمان را می گویم.
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میدان

خریدار  مدافع ملی پوش سرخ پوشــان 
پایتخــت هفتــه پرماجرایــی را گذرانــد 
و خارج شــدن از فهرســت پرســپولیس 
برای دیدار با شــمس آذر، آخریــن اتفاق 
جنجالی پیرامــون او بود.محمدحســین 
کنعانی زادگان یکی از چهره های خبرســاز 
فوتبال ایران محســوب می شــود؛ مدافع 
میانی کــه در دوره ســرمربیگری دراگان 
اســکوچیچ، رهبر خــط دفاعــی تیم ملی 
ایران بود اما بازگشــت کارلوس کی روش به 
تیم ملی باعث شد تا کنعانی زادگان در جام 
جهانی حداقل شانس بازی را به دست آورد 
و نتواند جزو مهره های اصلی تیم باشد. بعد 
از جدایی کی روش و انتخاب امیر قلعه نویی 
به عنوان سرمربی تیم ملی، کنعانی زادگان 
دوباره به جایگاه ثابت خــود در ترکیب تیم 
ملی بازگشــت اما با این وجــود همچنان 

حاشیه های پرشماری وجود دارد.
کنعانی زادگان که بعد از گذراندن روزهای 
پراتفاق و ناموفق در فوتبال باشگاهی قطر، 
تصمیم گرفت تا به پرســپولیس بازگردد، 
در طول ماه های گذشــته با انجام صحبت 
پیرامون بحث حواله هــای اهدایی دولت به 
بازیکنان تیم ملــی و وارد کردن خودروی 
۱۰۰ میلیــاردی در کانــون توجهات قرار 
گرفت؛ آن هــم در حالی کــه صحبت های 
او با واکنش ورزشــکاران ســایر رشــته ها 
همراه شــد و در نهایت دیوان عدالت اداری 
حکم به لغــو مصوبه حواله هــای اهدایی به 
بازیکنان تیم ملی داد و رئیس پلیس راهور 
هم اعام کرد که اگر خودرویی وارد شــده 
باشد، پاک نخواهد شــد!مدافع تیم ملی و 
پرسپولیس در روزهای اخیر و بعد از صدور 
رأی دیوان عدات اداری بــار دیگر در مظان 

اتهام قرار گرفت و گفته می شــود که برخی 
بازیکنان تیــم ملی از او بــه دلیل مصاحبه 
جنجالی اش دلخور شــده اند و مدعی اند که 
صحبت های کنعانی زادگان منجر به صدور 
رأی از سوی دیوان عدالت اداری شده است! 
حتی در این میان شــایعاتی هــم پیرامون 
درگیری محمدحســین کنعانی زادگان و 
علیرضا بیرانوند هم شــکل گرفت که شب 
گذشته دروازه بان پرســپولیس این شایعه 
جنجالی را تکذیب کرد و باید دید شــایعه 
حذف احتمالی او از فهرست تیم ملی برای 
جام ملت ها هــم تکذیب می شــود یا امیر 
قلعه نویی ایــن تصمیم مهــم و جنجالی را 

اتخاذ خواهد کرد!

حواشی، تمرکز را از مدافع 
پرسپولیس گرفت!

محمدحســین کنعانــی زادگان بــا وجود 
آنکه در دیدار هفته گذشــته پرســپولیس 
مقابل استقال خوزســتان موفق به گلزنی 
برای سرخ پوشــان پایتخت شــد، در دیدار 
اخیر تیمش برابر شــمس آذر قزوین برای 
پرســپولیس به میــدان نرفــت و حتی در 
فهرست ســرخ ها هم حضور نداشت! مدافع 
پرسپولیس در حالی دور از فهرست تیمش 
بود که گمانه زنی هایــی درباره مصدومیت 
او شــکل گرفته بود اما به نظر می رسد عدم 
آمادگی روحی-روانــی علت اصلی غیبت او 
در مصاف با شمس آذر بود؛ موضوعی ای که 

یحیی گل محمدی هم آن را تایید کرد.
یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس بعد 
از برد ۲ بر یک سرخ پوشــان پایتخت مقابل 
شمس آذر قزوین درباره غیبت محمدحسین 
کنعانی زادگان در فهرســت تیمش توضیح 
داد: »کنعانی زادگان در هفته ای که گذشت 
تمرکز خوبی در تمرینات نداشــت و باید با 
او صحبت کنیم و ببینیــم وضعیتش چطور 
اســت. امیدوارم شــرایط طوری باشد که با 
تمرکز خوب وارد تمرینات شود«. قرار است 
تمرین ریکاوری سرخ پوشــان برگزار شود 
و گفته می شود که قرار اســت در این جلسه 
کنعانــی زادگان  محمدحســین  تمرینی، 

حضور پیدا کند.

کنعانی زادگان و کوک کردن 
سازِ جدایی!

پرسپولیسی ها در قلب خط دفاعی مرتضی 
پورعلی گنجــی را به دلیــل مصدومیت از 
ناحیه ربــاط صلیبــی از دســت داده اند و 
غیبت محمدحســین کنعانــی زادگان در 
فهرست سرخ پوشان در جدال با شمس آذر 
باعث شــد تا گیورگی گولســیانی و فرشاد 
فرجی برای سرخ پوشــان به میدان بروند. 
پیگیری هــای بیشــتر از اردوی ســرخ ها 
حکایــت از آن دارد کــه محمدحســین 
کنعانــی زادگان با توجه به حواشــی اخیر، 
تمایلی به ادامه کارش در فوتبال ایران ندارد 
و با توجه بــه دریافت پیشــنهاد از یک تیم 
قطری به دنبال آن اســت تا بتواند رضایت 
مدیران و کادرفنی باشــگاه پرسپولیس را 
جلب کنــد و بار دیگر به فوتبال باشــگاهی 

قطر بازگردد.
مدیریت باشگاه پرســپولیس البته موافق 
جدایــی او در ایــن مقطع از فصل نیســت 
و گفته می شــود کــه قرار اســت به زودی 
جلسه ای با حضور کنعانی زادگان و اعضای 
باشــگاه برگزار شود تا مشــکات به وجود 

آمده بررسی و مرتفع شود.
 یحیــی گل محمدی با توجه به مشــکات 
خط دفاعــی تیمش و در دســترس نبودن 
گزینه هــای مناســب در بازار زمســتانه، 
امیدوار اســت کــه بتواند محمدحســین 
کنعانی زادگان را برای ادامه همکاری مجاب 
کند و باید دید سرنوشت این مدافع جنجالی 
چه خواهد شــد و آیا او از دیــدار بعدی به 
فهرســت سرخ پوشــان بازخواهد گشت یا 
همچنان حاشــیه های جنجالــی پیرامون 

مدافع ملی پوش پرسپولیس ادامه دارد!

خریدار  به گفته مدیرکل امور مشــترک فدراســیون 
ها، وزارت ورزش در راســتای هماهنگی و یکسان سازی 

بازرس ها نشستی برای آنها خواهد داشت.
در جریان مجمع عمومی فدراســیون شمشیربازی که  
دیروز دوشنبه برگزار شــد، آرش فرهادیان در راستای 

تأکیدی که محمد پولادگر رئیس مجمع بر فعالیت دقیق 
بازرسان داشت، از برنامه ویژه برای آنها خبر داد.

وی گفت: به زودی برای بازرســان فدراســیون ها یک 
جلســه می گذاریم تا آنچه باید در قالب گزارش خود در 

مجامع ارائه کنند را بدانند.

فرهادیان همچنین بر برگزاری مجامع عمومی هیأت ها 
تاکید کرد و ادامه داد: نهادهای نظارتی به شــدت روی 
مســائل مالی نظارت می کنند. بنابرایــن باید عملکرد 
و بودجه هیأت ها بــه تصویب مجمع برســد در غیر این 

صورت فعالیت های استانی غیر قانونی تلقی می شود.

مدیــرکل امــور مشــترک فدراســیون ها همچنین با 
یــادآوری اینکــه ۱۰ هیأت اســتانی شمشــیربازی با 
سرپرست اداره می شــوند، از رئیس فدراسیون خواست 
که هرچه زودتر نســبت به تعیین تکلیــف این هیأت ها 

اقدام کند.

12 بازی و فقط یک گل
گزارش دقایق بازی آزمون برای تیم رم

ســردار آزمون ملی پوش ایرانی تیم رم در فصل جاری سری آ ایتالیا در 
۱۲ دیدار به میدان رفته است و به طور میانگین در هر مسابقه ۲۰ دقیقه 

در زمین حضور داشته است.
 تیم فوتبال رم موفق شد در هفته هفدهم ســری آ ایتالیا در یک دیدار 
حساس با نتیجه ۲ بر صفر از سد ناپولی عبور کند و خود را به رده ششم 
جدول برســاند. ســردار آزمون لژیونر ایرانی این تیم در این مسابقه از 

دقیقه ۷۱ وارد زمین شد و روی گل نخست رم هم اثرگذار بود.
سردار آزمون تا اینجای فصل در دوازده مســابقه در سری آ برای رم به 
میدان رفته اســت. او در هیچکدام از بازی ها در ترکیب ثابت رم نبوده 

است و عنوان یار جانشین فرصت حضور در زمین را کسب کرده است.
سردار آزمون مجموعاً در این ۱۲ مســابقه ۲۳۸ دقیقه در زمین حاضر 
بوده و یک گل و ۲ کارت زرد ســهم او در این فصل با پیراهن رم اســت. 
تک گل آزمون در دیدار هفته یازدهم برابر لچه به ثمر رســید جایی که 
شــاگردان مورینیو در حالی که با نتیجه یک بر صفر عقب بودند با گل 
سردار بازی را به تســاوی کشــاندند و در ادامه هم با گل لوکاکو موفق 
شدند ۳ امتیاز ارزشــمند را به اندوخته خود اضافه کنند. سردار آزمون 
در رم بازیکنی اســت که به صورت ثابت بازی نمی کند اما غالباً زمانی به 
بازی می آید که کار برای مورینیو گره خورده اســت و او برای باز کردن 

این گره به زمین می آید.
لازم به ذکر است که تیم رم در مســابقات لیگ اروپا هم حاضر است اما 

سردار آزمون در لیست اروپایی این تیم حضور ندارد.
دیدارهایی که سردار آزمون در فصل سری آ در آنها حضور داشته است 

به شرح زیر است:
* هفته چهارم: رم ۷ - امپولی صفر )۶ دقیقه(

* هفته ششم: جنوا ۴ - رم یک )۱۲ دقیقه(
* هفته هفتم: رم ۲ - فروزینونه صفر )۱ دقیقه(

* هفته نهم: رم یک - مونزا صفر )۲۷ دقیقه(
* هفته دهم: اینتر یک - رم صفر )۱ دقیقه(
* هفته یازدهم: رم ۲ - لچه یک )۱۷ دقیقه(

* هفته دوازدهم: رم صفر - لاتزیو صفر )۸ دقیقه(
* هفته سیزدهم: رم ۳ - اودینزه یک )۲۷ دقیقه(

* هفته چهاردهم: ساسولو یک - رم ۲ )۴۴ دقیقه(
* هفته پانزدهم: رم یک - فیورنتینا یک )۳۷ دقیقه(

* هفته شانزدهم: بولونیا ۲ - رم صفر )۲۷ دقیقه(
* هفته هفدهم: رم ۲ - ناپولی صفر )۱۹ دقیقه(

 پنالتی تکراری ترین سکانس تقابل استقلال
 و گل گهر؛ یامگا حالا رکورددار شد

یامگا بهترین پنالتی زن استقال در تاریخ لیگ برتر شد.
 اســتقال با پنالتی که برابر گل گهر به دســت آورد، توانست بازی را به 
تساوی بکشاند. آبی پوشان با گل کردن ۴ پنالتی، بهترین آمار را در این 
فصل دارند. اعام پنالتی برای اســتقال مقابل گل گهر، تکراری ترین 
اتقاق تقابل های دو تیم اســت که برای نهمین بار رخ داد. گل گهر که تا 
هفته چهاردهم مرتکب پنالتی نشــده بود، اولین پنالتی فصل خود را 

برابر استقال متحمل شد.

5 بازی پیاپی با پنالتی
اســتقال و گل گهر در مجموع ۱۱ بار در لیگ و جام حذفی با هم دیدار 
داشتند که در این بازی ها ۹ پنالتی به نفع استقال اعام شده است. هر 
۵ تقابل آخر استقال با گل گهر پنالتی به نفع استقال داشته و این تیم 
۷ بار با پنالتی و برگشــت پنالتی موفق به باز کردن دروازه حریف شده 
است. از ۹ پنالتی اســتقال، ۷ پنالتی در لیگ زده شده است. گل گهر با 
وجود اینکه پنجمین فصل حضور خــود در لیگ برتر را تجربه می کند، 

جزو پنالتی ده ترین تیم های تاریخ برابر استقال است.
استقال با کسب ۱۲ پنالتی، بیشترین پنالتی را مقابل ذوب آهن کسب 
کرده است. پس از آن ســایپا با ۸ پنالتی در رده دوم قرار دارد. گل گهر 
و فولاد با ارتکاب ۷ پنالتی مقابل اســتقال دیگر تیم هایی هستند که 

بیشترین پنالتی را برابر استقال مرتکب شدند.

عبور یامگا از ابراهیمی
اســتقال در طول تاریخ خود، پنالتی زنان برجسته زیادی داشته ولی 
اکنون کوین یامگا عنــوان بهترین پنالتی زن اســتقال در تاریخ لیگ 
برتر را در اختیار دارد. این بازیکن که بهترین گلزن خارجی استقال در 
لیگ برتر هم محسوب می شود، توانســت تعداد گل خود از روی نقطه 
پنالتی در لیگ برتر را به عدد ۱۴ برســاند و با عبور از امید ابراهیمی که 
۱۳ پنالتی برای اســتقال گل کرده بود، به تنهایی بهترین پنالتی زن 

استقال شود. 
گل گهر نقش بســزایی در آمار یامگا دارد. این بازیکن با زدن ۵ پنالتی، 
بیش از هر تیمی به گل گهر پنالتی زده که البته تنها پنالتی این بازیکن 
که گل نشده و در برگشت وارد دروازه شد هم برابر این تیم شکل گرفته 
است. یامگا با زدن ۵ گل برابر گل گهر بهترین گلزن تقابل استقال برابر 

گل گهر است.

پولادگر: 
 نتایج المپیک توکیو برای هیچ رشته ای

 کارنامه نیست
معاون وزیر ورزش با تاکید بر اهمیت نتیجه گیری ورزش در بازی های 
المپیک پاریس گفت: المپیک توکیو و نتایجش به خاطر شرایط خاصی 
که داشت، برای هیچ رشــته ای کارنامه نیست.ســید محمد پولادگر 
معاون توســعه ورزش قهرمانــی و حرفــه ای وزارت ورزش در مجمع 
عمومی فدراسیون شمشــیربازی که امروز برگزار شــد، در واکنش به 
طرح برخی درخواست ها از طرف اعضا مبنی بر کمبود تجهیزات گفت: 
اولین مدال تاریخ ایران در المپیک را وزنه برداری گرفت، اما رشــته پر 
آسیبی است و مشــکات خاص خود را دارد، از خود المپیک گرفته تا 
فضای خارج از آن.وی ادامه داد: هر رشــته ای مشــکات خود را دارد، 
شمشــیربازی هم همینطور، نمی توان در پارک شمشیربازی را شاهد 
بود، این رشته به پیست و اسلحه نیاز دارد.پولادگر تاکید کرد: نمی دانم 
چه بخشی از تجهیزات شمشیربازی در داخل کشور تولید می شود چه 
بخشی خارج، یا اینکه برای رسیدن به قهرمانی موضوع تجهیزات چقدر 
مهم است. از پورســلمان می خواهم گزارش تحلیلی از رشته خودشان 
بدهند.وی با بیان اینکــه صرفه جویی کم مصرف کردن نیســت بلکه 
درست مصرف کردن است، خاطرنشــان کرد: باید ببینیم کدام استان 
بیشتر اســتعداد اســت آنجا تمرکز بیشتری داشــت. نمی گویم سایر 
استان ها تعطیل شوند اما باید استان های با اســتعداد در طرح آمایش 

مجهزتر شوند تا مسیر ورزشکاران شأن برای مدال هموارتر شود.

آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140260318022004344 مورخ 1402/08/11هیات اول / دوم موضوع 
قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک ماسال تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای /خانم غلامعلی مقدم  
فرزند فغانعلی    بشماره شناسنامه 561 صادره از زنجان در  شش دانگ یک قطعه زمین 
به مساحت 501/25 متر مربع مشتمل بر یکباب ساختمان مسکونی و محوطه به مساحت 
92  متر مربع پلاک فرعی 369 از اصلی 21 مفروز و مجزی شده از پلاک 67 فرعی از 
21  اصلی بخش 26 گیلان واقع در مرکیه خریداری از مالک رسمی محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/20 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/05

م الف 915/2307رئيس اداره ثبت اسناد و املاک  ماسال  
 مهدی معين زاده

آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140260318022003406 مورخ 1402/06/13هیات اول / دوم موضوع 
قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک ماسال تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای /خانم فاطمه قدیری 
درو  فرزند علی    بشماره شناسنامه 5160041680 صادره از در  شش دانگ یک قطعه 
زمین محصور به مساحت 1560/95 متر مربع مشتمل بر بنای احداثی به مساحت 16  متر 
مربع پلاک فرعی 1042 از اصلی 24 مفروز و مجزی شده از پلاک 27 فرعی از 24  اصلی 
بخش 26 گیلان واقع در خودبچر خریداری از مالک رسمی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/20 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/05

م الف 915/2319رئيس اداره ثبت اسناد و املاک  ماسال 
مهدی معين زاده

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف

شناسه آگهی: 1629378
و   140260312001008692 و   140260312001008693 شماره  رای  برابر 
140260312001008691 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتى تصرفات مالكانه بلا معارض کلاسه 1402114412480000998 
و 1402114412480000997 و 1402114412480000996 تقاضای -1 آقای ناصر سعیدی به 
شماره شناسنامه و کد ملی 2110112840 صادره از گرگان فرزند غضنفر در سه دانگ از ششدانگ 
اعیانی یک قطعه زمین با بنای احداثی که ششدانگ عرصه آن وقف است 2- آقای غلامرضا رضائی به 
شماره شناسنامه 1232 و کد ملی 2121535756 صادره از گرگان فرزند علی اصغر در یک و نیم دانگ 
از ششدانگ اعیانی یک قطعه زمین با بنای احداثی که ششدانگ عرصه آن وقف است - آقای جواد 
اصغری به شماره شناسنامه و کد ملی 2111359521 صادره از گرگان فرزند محمدرضا در یک و نیم 
دانگ از ششدانگ اعیانی یک قطعه زمین با بنای احداثی که ششدانگ عرصه آن وقف است؛ بمساحت 
کل عرصه: 215/30 متر مربع از پلاک شماره 3775 - اصلی واقع در اراضی شهری آستان قدس رضوی 
بخش یک حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی میثم سالار به متقاضی 
دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از این رو اشخاصی 
که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/10/05 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/20
 مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک گرگان
 از طرف غلامرضا قاسمی 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوين
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوين

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1620190
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 140160309068004384 
اول  هیات   1401114409068000500 کلاسه  پرونده   1401/12/21 مورخ 
موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین تصرفات مالکانه بلامعارض 
تایید و طبق معرفی نامه سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین مدیریت امور 
اراضی به شماره ق ک / 38/ مورخ 1401/08/17 در راستای طرح کاداستر اراضی 
کشاورزی وفق تفاهمنامه شماره 99/3323 مورخ 1399/01/17 فیمابین ثبت 
اسناد و املاک کشور با وزارت جهاد کشاورزی و با عنایت به اینکه مورد رای طبق 
مصوبه مورخ 1401/08/03 کمسیون رفع تداخلات استان قزوین و ابلاغ آن طی 
نامه شماره 23/10314 مورخ 1401/08/04 به مدیریت جهاد کشاورزی قزوین 
غیر ملی بوده و منشا مالکیت در اجرای مقررات امور اراضی مشمول کشت موقت 
میباشد که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال 
ملک از مالک رسمی به متقاضی داشته و تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا 
احراز گردیده که حکایت از عدم تعارض و بلا منازع بودن تصرفات متقاضی دارد 
و نیز به موجب ماده 1 قانون تعیین تکلیف و اختیارات ذکر شده در آن به هیات 
مالکیت آقای مسلم مهدوی نیا به شناسنامه شماره 737 کدملی 4322978975 
صادره از قزوین فرزند حسین در ششدانگ یک قطعه زمین زراعی با کاربری زراعی 
باغی و با حفظ حقوق حرائم احتمالی به مساحت 20000 متر مربع پلاک شماره 
214 فرعی از 3 اصلی واقع در قزوین بخش 5 حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین 
خریداری مع الواسطه ابوالفضل پیراسته تأئید و محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/09/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/05

فرح معينی
 رئيس ثبت اسناد و املاک

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: 1629729 م الف: 1922
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد 
و املاک شهرستان سنندج تصرفات مالكانه بلا معارض 
متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات 
املاک در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع عموم 
آگهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت 
نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم 
وصول اعتراض سند مالكیت طبق مقررات صادر خواهد شد 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
1- ششدانگ یکبابخانه بنام آقای جعفر غلامی فرزند حسین 
صادره قروه به مساحت ششدانگ 80/53 متر مربع تحت 
پلاک 500 فرعی از 13 فرعی از 1124 اصلی بخش یک 
منطقه 2 سنندج انتقالی برابر سند قطعی شماره 64558 

مورخ 1396/9/8 دفتر 21 سنندج
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/10/5

تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/10/20
 اداره ثبت منطقه دو سنندج

آگهی صورتمجلس عدم قابلیت افراز
 خوانده شرکت تعاونی مسکن قضات:

 نظر به اینکه خواهان به عنوان مالک مشاعی در پلاک 1636 فرعی از 140 اصلی واقع 
جزء حوزه ثبتی شهرستان ساوجبلاغ به موجب وارده شماره 12323 __ 2 0 مورخ 
1402/06/27 تقاضای افراز سهمی مشاعی خود را از این اداره نمودهاند که پس از بررسی 
منجر به تنظیم صورتمجلس عدم قابلیت افراز حسب اعلام خواهان به علت مجهول المکان 
بودن خوانده افراز ابلاغ واقعی آگهی صورتمجلس عدم قابلیت افراز میسور نگردیده است لذا 
به موجب ماده 18 آئین نامه اسناد رسمی لازم الاجرا به اطلاع میرساند شایسته است در 
موعد مقرر و با در دست داشتن مدارک شناسایی و مالکیت در محل وقوع ملک حضور به هم 
رسانید بدیهی است در غیر این صورت این اداره نسبت به ادامه عملیات افراز وفق مقررات 

قانونی اقدام خواهد نمود و این آگهی فقط یک بار منتشر میگردد. م الف : 10742
تاریخ انتشار: 1402/10/05

محسن هدائی  رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ
از طرف ابولفضل مرادی

برنامه ویژه وزارت ورزش برای بازرسان فدراسیون ها

پرسپولیس

 بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اینکه باشگاه سپاهان با من مذاکره 
کرده، واقعیت ندارد. یک سری مشــکات با پرسپولیس وجود داشت که 
برطرف شد.گئورگی گولســیانی بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس پس از 
پایان بازی با شــمس آذر قزوین که با پیروزی ۲ بر یــک تیمش به اتمام 
رســید، اظهار داشــت: به آنچه لیاقتش را داشتیم دســت پیدا کردیم و 

پیروزی بزرگ و مهمی را به دست آوردیم.
وی افزود: ما پرسپولیس هســتیم و باید موفقیت های سال قبل را تکرار 
کنیم، پرسپولیس در ســال های اخیر نتایج خوبی گرفته و این نتایج را به 

طور حتم ادامه خواهد داد.
مدافع پرســپولیس درباره مصدومیت مرتضی پورعلی گنجی که باعث 
شده است از ترکیب پرسپولیس دور باشد نیز گفت: پور علی گنجی مدافع 
بسیار خوب و بزرگی است. البته او قبل از اینکه بازیکن خوبی باشد انسان 
بسیار شریفی است که متاسفانه به دلیل مصدومیت نمی تواند در کنار ما 
باشد و امیدوارم که هر چه زودتر برگردد. فرشــاد فرجی هم امروز مقابل 

شمس آذر قزوین نمایش بسیار خوبی را به اجرا گذاشت.
گولســیانی اضافه کرد: اینکه باشگاه ســپاهان با من مذاکره کرده است، 
حقیقت ندارد. یک ســری مشــکات مالی وجود داشــت. یک ســری 
نامه نگاری وجود داشت ولی خوشبختانه پرسپولیس تمام بدهی های مرا 

پرداخت کرد. از آنها تشکر می کنم که احترام گذاشتند.

گولسیانی: با سپاهان مذاکره نکردم



استان

ســنندج-فاطمه ملایــی   مدیــر کل تعــاون کار و رفاه 
اجتماعی کردستان، در ســومین جلسه بررسی اشتغال 
غ التحصیــان دانشــگاهی اســتان کــه بــه ریاســت  فــار
معــاون هماهنگی امــور اقتصادی اســتاندار و در ســالن 
شهدای گمنام اســتانداری کردســتان برگزار شد، گفت: 
غ التحصیــان دانشــگاهی از اولویت هــای  اشــتغال فــار

وزارت کار و از مهم ترین مطالبات مردمی است.
 فــرزاد پیشــکاری در ایــن جلســه  بــه تشــریح آخریــن 
غ  وضعیــت طرح هــای اشــتغالزایی وزارت کار ویــژه فــار
التحصیان دانشــگاهی پرداخت و با بیــان اینکه وزارت 
غ التحصیان  کار اهتمــام جــدی در بحــث اشــتغال فــار
دانشــگاهی دارد، خاطرنشــان کــرد: دولت ســیزدهم در 
غ التحصیان  بحث سیاســت های تشــویقی بازار کار فار
دانشــگاهی از جملــه طــرح کارورزی، یارانــه دســتمزد 
بــرای همــه  و مشــوق های بیمــه ای مســیر مناســبی 
جویندگان کار و کارفرمایان فراهم کرده که این اداره کل 
نیز بــا توجه بــه ظرفیت های اســتان کردســتان از جمله 
جوانــان خــاق و نخبــه از ایــن ظرفیت هــا در راســتای 
توســعه اشــتغالزایی در منطقــه حمایــت و پشــتیبانی 

خواهد کرد.
کنون ۴۸۰   پیشــکاری با بیان اینکــه در طــرح کارورزی تا
غ التحصیــان  کارگاه و واحــد پذیرنــده ۶۵۰ نفــر از فــار
دانشگاهی را مشــغول به کار کرده اســت، اظهار داشت: 

در طــرح مشــوق های بیمــه ای ۶۵ کارگاه بــا ۱۱۵ نفر و در 
طرح یارانه دستمزد ۶۷۸ کارگاه با ۸۲۸ نفر و جمعاً ۱۲۲۳ 
غ  کارگاه و واحــد پذیرنده زمینه اشــتغال ۱۵۹۳ نفــر از فار
التحصیان دانشــگاهی را در قالب سیاست های وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی در اســتان فراهــم نمــوده 
اســت.  مدیر کل کار کردســتان با اشــاره به مقایســه آمار 
اشــتغال ایجــادی در ســامانه رصــد اشــتغال بــر اســاس 

مدرک تحصیلــی در ۹ ماهــه اول ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، 
اظهــار داشــت: اشــتغال ایجــادی بــرای مــدرک دیپلــم 
، مــدرک  در ســال ۱۴۰۱، ۵۲۰ نفــر و در ســالجاری ۲۱۶ نفــر
لیســانس در ســال ۱۴۰۱، ۲۵۶۷ نفــر و در ۹ ماهــه اول 
، دارندگان مدرک فوق لیسانس ۶۱۴  ســالجاری ۸۷۸ نفر
نفر در ســال گذشــته و ۱۸۹ نفــر در ســالجاری و اشــتغال 
ایجاد شــده برای مدرک دکتری در ســال گذشته ۲۰۹ نفر 

و در ســالجاری ۶۷ نفــر بــوده که جمعأ در ســال گذشــته 
۳۹۱۰ نفــر بــا ۵/۱۰ درصــد و در ســالجاری ۱۳۵۰ نفــر بــا 
۲/۷ درصــد از جوانان اســتان کردســتان بــا مدرک های 

مختلف مشغول به کار شده اند.
پیشــکاری با بیان اینکه بر اســاس اعام مرکز آمــار ایران 
نــرخ بیــکاری اســتان کردســتان در تابســتان ۱۴۰۲ بــه 
میــزان ۸/۸  درصد بوده اســت که نســبت مشــابه ســال 
گذشــته با نرخ بیــکاری ۲/۱۰ درصد به میــزان ۴/۱ درصد 

کاهش داشته است.
 پیشــکاری بــا بیــان اینکــه در وزارت تعــاون، کار و رفــاه 
غ التحصیان  اجتماعی کمیته ساماندهی اشــتغال فار
به ریاســت وزیر کار تشکیل شــده اســت، اظهار داشت: 
بــر اســاس گفتــه هــای مقــام عالــی وزارت، فرصت هــای 
شــغلی باید به درستی و متناســب و متوازن توزیع شوند 
و اینطور نباشــد که کسی شــغل مناســبی پیدا نکند و در 

مقابل یک نفر چند شغل داشته باشد.
 مدیــر کل کار کردســتان بــا اشــاره بــه بســیج همگانــی 
دســتگاه ها و ســازمان های دولتــی  برای ایجاد اشــتغال 
، از کارآفرینان،  غ التحصیــان دانشــگاهی در کشــور فــار
بخــش هــای خصوصــی، جامعــه کار و تولیــد و تعاونــی 
هــا خواســت از ظرفیت هــای خود بــرای ایجاد اشــتغال 
اســتفاده نمــوده و رونــق اقتصــادی را در کشــور فراهــم 

آورند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
 اطلاعیه بانک قرض الحسنه مهر ایران www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه       5 دی 1402    شماره 1489

وزرسانی سامانه ها درباره به ر
اصفهان-مریم مومنی   بانک قرض الحســنه مهر ایــران در اطاعیه ای 
، در  اعام کرد که با هدف ارائه خدمات آناین گســترده تر و بــا کیفیتی بهتر
حال ارتقا و به روزرسانی سامانه های مختلف به ویژه نرم افزار همراه بانک 

است.
 بدین وســیله به اطاع مشــتریان ارجمنــد و گرامی می رســاند بــا توجه به 
اســتقبال گســترده اقشــار مختلــف جامعــه از خدمــات آنایــن بانــک و 
افزایــش چشــمگیر تعــداد مشــتریان و همچنیــن افزایش تعــداد وام های 
کم نظیــری اســت،  کــه در مقایســه بــا ســایر بانک هــا عــدد  پرداختــی 
ســامانه های بانک بــا حجم بــار مضاعفــی در روزهــای اخیر روبــه رو بوده 

است.
همچنیــن  و  ســامانه ها  از  اســتفاده  در  شــده  ایجــاد  کنــدی  علــت 
کنش هــا در ســامانه هایی  اختال هایــی کــه در برخــی از ســاعات اوج ترا
کــه  همچــون همراه بانــک »مهریــران« رخ داده،  همیــن مســئله بــوده 
ممکــن اســت در روزهــای آتــی نیــز تکــرار شــود. بانــک از صبــر و بردبــاری 
مشــتریان سپاســگزار اســت. ضمــن عذرخواهی از همــه مشــتریان وفادار 
خود،  به اطاع می رســاند کــه به طور ویژه و بــا هدف ارائه خدمــات آناین 
، در حــال ارتقــا و به روزرســانی ســامانه های  گســترده تر و بــا کیفیتــی بهتــر
مختلف به ویــژه نرم افــزار همراه بانک هســتیم. بــه زودی و ضمن برطرف 
شــدن برخی اختال های ایجاد شــده، شــاهد ارائــه خدماتی شایســته تر 
به همراهــان بانــک مهربانی هــا خواهیم بــود. مشــتریان می تواننــد برای 
دریافــت خدمــات پایــه بانکــداری الکترونیــک، از طریــق نســخه جدیــد 
نت بانــک https://ib.qmb.ir/netway/index اقدام کرده و برای دریافت 
https://ib.qmb.ir/netway/ نام کاربــری و رمز عبــور نت بانــک، از لینــک
userAccount/signUp استفاده کنند. همچنین مرکز ارتباط با مشتریان 
بانک )۰۲۱۴۳۲۲( به صورت ۲۴ساعته و در ۷ روز هفته آماده پاسخگویی 

به پرسش های مشتریان است.

تعزیر پزشک متخلف در دزفول
اهــواز  - محمد مجــدم   رئیس تعزیــرات حکومتی دزفــول از محکومیت 

پزشک متخلف خبر داد .
 کورش آذربخت گفــت: پرونده اضافه دریافتی یک پزشــک در شــعبه اول 

تعزیرات حکومتی دزفول رسیدگی شد .
رئیــس تعزیــرات حکومتــی دزفول افــزود : شــعبه بــا تحقیقــات لازم، اتهام 
انتســابی را محــرز و متهــم را بــه پرداخــت ۴۲ میلیــون و ۵۰۰ هــزار در حــق 
کی محکــوم کــرد . بــه گفتــه آذربخــت متهــم عــاوه بــر توبیخ کتبــی در  شــا

پرونده به پرداخت مبلغ ۴۲۵ میلیون ریال جزای نقدی محکوم شد
آذربخت افــزود : پــس از ســیر مراحل قانونــی پرونــده ، میــزان محکومیت 
کی پس داده شد . گفتنی است بازرسان معاونت  متهم وصول و هزینه شا
کی  درمان دانشــگاه علوم پزشــکی شهرســتان دزفول پس از شــکایت شــا

گزارش را تهیه و به تعزیرات حکومتی ارسال کردند .

 تبدیل تهدید به فرصت 
در سازمان منطقه ویژه پارس

- رضــا حیــدری   مدیرعامــل ســازمان منطقــه ویــژه پــارس از  بوشــهر
امضای تفاهم نامه ســاخت بار اول مجموعه دســتگاه های شبیه سازی 
انواع شرایط ســخت در اتفاقات دریایی از جمله ســقوط بالگرد در دریا در 

قالب فرآیند تولید بار اول و ساخت داخل با یک شرکت فناور خبر داد.
ســخاوت اســدی گفت: این طرح یکی از مجموعه نیازهــای اداره آموزش 
اچ اس ای اســت که برای آمــوزش ادواری آن دســته از همکارانی که محل 
کار آنان بر روی ســکوهای دریایی بوده و از پروازهای بالگرد اســتفاده می 

کنند، مورد استفاده قرار می گیرد.
وی با بیان این که این مجموعه دســتگاههای بومی ســازی شــده نمونه 
داخلی نــدارد و نمونــه خارجــی آن نیز بــه خاطر تحریــم هــای ظالمانه در 
اختیار ما قرار نمی گیرد، ابراز داشت: با توجه به قیمت بالای آن که ارزبری 
بســیار بالایی داشــته و تا چهار برابر قیمت تمام شــده داخلی به دست ما 
می رسد، به همین خاطر آن را در قالب تولید پروژه ساخت بار اول و تولید 

داخل در دستور کار قرار دادیم.
اســدی با اشــاره به تغییراتی که برای بومی کــردن آن صورت گرفته اســت، 
به دریافت مجــوز لازم از ســوی معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری اشــاره کرد و ابراز داشــت: ، مجوزهــای مربوطه از 
مدیریت اچ اس ای شرکت ملی نفت ایران و مدیریت پشتیبانی ساخت و 

تامین کالای شرکت ملی نفت نیز دریافت شده است.
وی بــا بیان ایــن که فرآینــد اجرایــی این پــروژه در حال طی شــدن اســت، 
گفــت: بــرای تصویب نهایــی این طــرح در جلســه کمیته ســاخت بــار اول 
شرکت ملی نفت ایران، از مجری طرح و مدیرعامل شرکت فناوری که قرار 
اســت این کار را انجام بدهد دعــوت بعمــل آورده و تفاهم نامــه مربوطه را 
منعقــد و امضا کردیم. مدیرعامل ســازمان منطقــه ویژه پارس با اشــاره به 
نقــش متولی گــری و بالادســتی این ســازمان در منطقــه گفــت: از آنجایی 
که ســازمان منطقــه ویژه پــارس نقــش مســتقیمی در تولیــد، اســتخراج و 
کتشــاف ندارد، اجرای این طــرح اتفاق بزرگی بــوده که برای اولیــن بار در  ا

حوزه تولید داخل و ساخت بار اول در این سازمان روی داده است.

فردیس نیازمند ۱۰۰ دستگاه اتوبوس جدید است
-ترنم مظفــری   کرج - ایرنا- رییس ســازمان مدیریــت حمل و نقل  البرز
بار و مســافر شــهرداری فردیس با بیان اینکه ناوگان اتوبوســرانی این شهر 
پرجمعیت از ســال گذشــته شــکل گرفته اســت، اعام کرد: فردیــس برای 
خدمات رسانی مناسب در عرصه حمل و نقل مسافر درون شهری به ۱۰۰ 

دستگاه اتوبوس جدید نیاز دارد.
"علی پیــری جابری"  گفت: ســاختار ناوگان اتوبوســرانی فردیــس از بهمن 
ماه سال گذشته با نوسازی ۹ دســتگاه اتوبوس قدیمی و خرید ۱۱ دستگاه 

اتوبوس جدید شکل گرفت .
وی ادامــه داد: اردیبهشــت مــاه امســال ۶ دســتگاه اتوبــوس جدیــد وارد 
نــاوگان اتوبوســرانی فردیس شــد که با خریــد ۱۴ دســتگاه دیگــر در آذر ماه 

کنون در مجموع این شهر دارای ۴۰ دستگاه اتوبوس است . سال جاری ا
پیــری جابــری بــا بیــان اینکــه دولــت ســیزدهم و وزارت کشــور در تامیــن 
بخشــی از ناوگان اتوبوســرانی فردیــس حمایت ویــژه داشــته اند،گفت : تا 

پایان امسال ۱۰ دستگاه اتوبوس دیگر وارد این ناوگان می شود.
وی اظهــار کــرد: دولت ســیزدهم یارانــه تامین اتوبــوس های جدید شــهر 
فردیس را تامین کرد امــا با این حال باید تعداد اتوبوس ها به ۱۴۰ دســتگاه 

کنان شهرستان فردیس خدمات لازم را ارائه داد. برسد تا بتوان به سا
رییس سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مســافر شهرداری فردیس گفت 
کنون جمعیت شهرســتان فردیــس به مرز ۸۰۰ هــزار نفر رســیده و هر روز  : ا
شــاهد افزایش بار ترافیکی در این شهرســتان هســتیم که توســعه حمل و 

نقل عمومی در کاهش این بار ترافیکی تاثیر گذار است .
پیری جابری خاطر نشان کرد: در زمان حاضر هشــت دستگاه از اتوبوس 
هــای فردیــس در خــط اتوبوس تنــدرو بلــوار شــهید ســلیمانی بــه طول ۹ 

کیلومتر به مردم خدمات رسانی می کنند.
کنــون در مرحله بررســی بــرای خریــد اتوبوس هــای برقی  وی بیــان کــرد: ا

هستیم هرچند هزینه خرید این اتوبوس ها بالا است.

ســاری-امیری فــر   کاردشــت- مدیرعامــل آب و فاضــاب مازنــدران 
کنــون ۱۱۶ میلیارد ریال بــرای اجرای فاز اول طرح ملی آبرســانی  گفت: تا

روستایی در شهرستان کاردشت هزینه شده است.
 بهــزاد بــرارزاده  با اشــاره بــه صــرف بیــش از ۴/۱۷۷ میلیــارد ریــال اعتبار 
کاردشــت طــی  روســتایی، در شهرســتان  آبرســانی  ملــی  در طــرح 
، مبلغ ۴/۱۱۶ میلیــارد ریال برای  ســال های گذشــته گفت: از این اعتبار
 اجــرای فــاز اول قــرارداد محرومیــت زدایــی در شهرســتان کاردشــت 

هزینه شد.
برارزاده با اشــاره به اینکه در شهرستان کاردشــت درطرح ملی آبرسانی 
روســتایی، چهار پروژه شــامل یک مجتمع و ســه پروژه تک روستایی با 
برخورداری ۱۰ روستا تعریف شــد، افزود: چهار پروژه شامل یک مجتمع 
و ســه پرروژه تــک روســتایی پــس از اتمــام تعهــدات از طرح ملــی خارج 

شده است.

وی بــا بیــان اینکــه از ایــن پروژه هــا، در فــاز اول محرومیــت زدایــی، 
یــک پــروژه بــه نــام آبرســانی بــه روســتای اســپند کلاً لحــاظ شــد، ادامه 
داد: احجــام فیزیکــی ایــن پروژه هــا شــامل اجــرای لولــه گذاری هشــت 

کیلومتــر خــط انتقــال و ۱۷ کیلومتر شــبکه توزیــع آب، تهیه، نصــب و راه 
، فیلتــر بتنــی ۲۰۰ لیتر برثانیــه و چهار  اندازی یک دســتگاه دیــزل ژنراتور
دســتگاه پکیــج حــذف آهــن می باشــد کــه پــس از اجــرای آنهــا، کمــک 
 شــایانی به افزایــش ظرفیــت تصفیه خانــه آب کاردشــت و ۲۰ روســتای 

بهره مند، می کند.
مدیرعامــل آبفــای مازنــدران تصریــح کــرد: تــا کنــون ۲۱ کیلومتر شــبکه 

توزیع )بیش از تعهد( به اجرا در آمد.
وی میــزان پیشــرفت فیزیکی آبرســانی بــه روســتای اســپندکا را ۱۹/۶۲ 

درصد دانست.
برارزاده خاطرنشــان کرد: در فاز بعدی محرومیت زدایی نیز ســه روستا 
از روســتاهای شهرســتان کاردشــت، در قــرارداد با قــرارگاه امام حســن 
مجتبی )ع( لحاظ شــده که پــس از اباغ این قــرارداد، عملیــات اجرایی 

آنها آغاز خواهد شد.

مازندران

مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران:

وستایی کلاردشت هزینه شد ح ملی آبرسانی ر ۱۱۶ میلیارد ریال برای طر

کرمانشاه

۱۴۷ هزار مترمکعب   شستشوی بیش از 
از مخازن ذخیره آب شهرستان کرمانشاه

و  آب  مدیــر  حســنافخارزاده    کرمانشــاه- 
شستشــوی  از  کرمانشــاه  شهرســتان  فاضــاب 
بیــش از ۱۴۷ هــزار مترمکعب از مخــازن ذخیره آب 

شهرستان خبر داد.
کبر ناصری  اظهارکرد: در راستای اجرای تعهدات  ا
شــرکت آباف و با هدف ارتقا کیفیت و بهداشت آب 
شرب مشــترکین، بدون ایجاد هیچگونه کدورت و 
تغییر رنگ آب و با رعایت اصول ایمنی و بهداشــتی 
و همچنیــن بــا در نظــر گرفتــن زمــان مناســب بــه 
، شستشــوی  منظــور کمتریــن میــزان افــت فشــار

مخازن با محلول پودر کلر انجام شد. 
شــرکت  دســتورالعمل  بــه  توجــه  بــا  افــزود:  وی 
مهندســی آبفــا کشــور و بــر اســاس برنامــه از پیش 
تعیین شــده، ایــن مخــازن از ابتــدای ســال جاری 
و طــی ۲ مرحلــه بــا همــت و تــاش نیروهــای بهــره 
بــرداری و توســعه آب ایــن شهرســتان، شستشــو 
فاضــاب  و  آب  مدیــر  اســت.   شــده  لایروبــی  و 

شهرســتان کرمانشــاه با قدردانی از زحمات شبانه 
روزی و دلســوزانه همــکاران حــوزه بهــره بــرداری 
کیفــی،  کنتــرل  کارشناســان اداره  و توســعه آب و 
کیــد کــرد و گفــت:  در حفــظ و نگهــداری مخــازن تا
کیفیــت آب، جــز  نظــارت مســتمر بــر ســامت و 
اولویت های شــرکت آبفا بوده و از اهمیــت ویژه ای 

برخوردار است.

اردبیل

ح تشدید برخورد با   اجرای طر
وهای بدون معاینه فنی ودودزا در اردبیل خودر

پلیــس  رییــس  جبــارزاده     اردبیل-افســون 
راهنمایــی و رانندگی اســتان اردبیــل از اجرای طرح 
تشــدید برخورد با خودروهــای بدون معاینــه فنی و 

دودزا خبر داد.
ســید حجت فتاحی  دربــاره طرح تشــدید برخورد با 
خودروهای بــدون معاینه فنــی و دودزا اظهــار کرد: 
در طرح تشدید برخورد با خودروهای بدون معاینه 
فنــی و دودزا، خودروهایــی کــه بــدون معاینــه فنــی 

باشند، برابر مقررات جریمه می شوند.
کــه نقــص فنــی آنهــا در   وی افــزود: خودروهایــی 
حدی اســت کــه در آلایندگــی هــوا تأثیرگذار اســت با 
ک آنهــا اخذ و  نظر افســران و کارشناســان پلیــس پا
کــز تعمیرگاهــی اعزام  ک تعمیــرگاه به مرا با نصــب پا

خواهند شد.
فنــی  قابلیــت  ایــن  کــرد:  خاطرنشــان  فتاحــی 
بــا  افــزار پلیــس ایجــاد شــده و پلیــس  در دســت 
نقلیــه ســوابق  ک وســیله  پــا کــردن شــماره  وارد 

بــدون  گــر  ا و  بررســی  را  خــودرو  فنــی  معاینــه 
 معاینــه فنــی بــود، خــودرو برابــر مقــررات اعمــال 

قانون می شود.
فتاحــی اظهــار کــرد: ســامت فنــی خــودرو و معاینه 
فنــی وســایل نقلیــه هــم از نظــر ایمنــی خــودرو و 
آلایندگــی هــای زیســت  از نظــر  تصادفــات و هــم 

محیطی از اهمیت بالایی برخوردار است.

لرستان

یزد

خرم آباد -فرزانه هداوند    مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی لرستان 
گفت: ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار دلار ســرمایه گذاری خارجی امسال برای نخستین 

بار در شهرک های استان جذب شده است.
فــرزاد محمــدی در آییــن هم اندیشــی صنعتگــران منطقــه ویــژه اقتصــادی 
لرســتان در شهرســتان ازنا اظهــار کــرد: همچنین در ســال جــاری ۱۷۵ قراداد 
به ارزش ســرمایه گذاری ۵۰ هزار میلیارد ریال در شــهرک های صنعتی استان 

منعقد شده است.
وی با اشــاره بــه انعقــاد هفت قــرارداد واحــد فروســیلیس منگنز تصریــح کرد: 
کنون بــرای ایجاد ۵۸ واحــد با اشــتغال یک هــزار و ۱۸۵ نفر  از ســال گذشــته تا

در شهرک های صنعتی لرســتان ســه هزار و ۷۴۲ میلیارد ریال سرمایه گذاری 
صورت گرفته و ۱۴۷ میلیارد ریال تسهیات ســرمایه در گردش نیز به ۱۷ واحد 

تزریق شده است.
وی بیــان کرد: ۲ نمایشــگاه توانمندی های صادراتی لرســتان ســال گذشــته 
برگــزار و در این راســتا ۲۰ میلیــارد ریال در راســتای حمایــت مالــی از ۳۰۶ واحد 

صنعتی هزینه شد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی لرســتان با اشاره به هزینه ۱۶۰ میلیارد 
ریالی برای حصار حراســتی مجموعــه منطقه ویــژه اقتصادی ازنــا ادامه داد: 
بودجه شهرک های استان نســبت به سال گذشــته ۱۰ برابر و ۷۲ مگاوات برق 

نیز به زیرساخت های این مناطق اضافه شــده است. محمدی با بیان اینکه 
هشت شــهرک و ناحیه صنعتی لرســتان گازرسانی شده اســت اظهار داشت: 
امســال ۲۰۳ هکتار به اراضی شــهرک های صنعتی اضافه و ۱۲۶ هکتــار دیگر از 
اراضی آزاد شــد و با تکمیل هفت طــرح اقتصادی در منطقه ویــژه اقتصادی، 

سال آینده ۴۸۱ نفر به ظرفیت اشتغال این مجموعه اضافه می شود .
وی افزود: انتظار می رود ۳۵۰ هکتار اراضی ملی به منطقه ویژه اقتصادی ازنا 
اضافه شــود که در این راستا تســریع در احداث خط و شــبکه برق فاز توسعه، 
گذاری عرصــه ملی جهت ایجــاد ناحیــه صنعتی مومــن آباد و اخــذ مصوبه  وا

شورای برنامه ریزی ضروری است.

یــزد-دره شــیری   اســتاندار یزد با اشــاره بــه عملیــات اجرایی ســاخت ۳۵۰ 
کنون ۳۰ سرمایه گذار  مگاوات نیروگاه خورشــیدی در این اســتان، گفت: هم ا
از بخش خصوصــی و صنایع بــرای ایجاد یکهــزار مگاوات برق خورشــیدی در 
اســتان فعالند که با تعدادی قرار منعقد شــده و بقیــه در حال انعقــاد قرارداد 

هستند.
»مهران فاطمی« در مراســم افتتاح نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی ساغند که 
با دســتور رییس جمهور مورد بهره برداری قرار گرفت، طی گزارشــی به رییس 
جمهــور اظهار کــرد: خوشــبختانه پــس از ســفر ریاســت جمهوری به اســتان 

کنون  کید بــر تبدیــل یزد بــه قطب انــرژی خورشــیدی غــرب آســیا، تا یــزد و تا
۹۹ مگاوات برق خورشــیدی به شــبکه وصــل و عملیات اجرایــی ۳۵۰ مگوات 
برق خورشــیدی در اســتان آغاز شــده اســت. وی افــزود: همچنیــن دو هزار و 
۸۰۰ هکتار زمین جهت ایجاد یکهــزار و ۸۵۲ مگاوات نیروگاه برق خورشــیدی 
تخصیــص یافتــه و زمیــن در کمتــر از یــک ماه بــه ســرمایه گــذار تحویــل داده 
کنون ۳۰ ســرمایه گذار از بخــش خصوصی و  ، هم ا می شــود. به گفته اســتاندار
صنایع اســتان برای ایجاد هزار مگاوات برق خورشــیدی فعال هستند و ۴۲۰ 

مگوات انعقاد قرار داده شده و ۵۸۰ مگاوات در حال انعقاد قرارداد است.

کنــون ۱۲۹ نیروگاه خورشــیدی خانگی بــا ظرفیت  وی خاطرنشــان کرد: هــم ا
۶۴۵ کیلــووات به شــبکه متصل شــده و ۱۴۹ نیــروگاه خانگــی دیگر تــا انتهای 

سال راه اندازی میشود.
بــرق  تولیــد  موضــوع  بــه  اســتان  روســتاهای  ورود  از  همچنیــن  فاطمــی 
خورشــیدی به صورت تجمیعی و خانگی در راستای مردمی ســازی خبر داد 
کنــون خانوارهــای روســتایی حــدود ۳ میلیــون تومــان درآمد  و گفــت: هــم ا
ماهیانه  از ایــن بخش دارنــد که ۱.۵ میلیــون تومان اقســاط را پرداخــت و ۱.۵ 

میلیون تومان وجه نقد برای آنها باقی می ماند.

2.3 میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در شهرک های صنعتی لرستان جذب 

وگاه خورشیدی در یزد ۳۰ سرمایه گذار پای کار ایجاد ۱۰۰۰ مگاوات نیر

مدیر کل کار کردستان:

غ التحصیلان دانشگاهی از اولویت های وزارت کار و  مهم ترین مطالبات مردمی است  اشتغال فار
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 انتظار کاهش ارزش دلار در جهان در سال آینده
ریزش دلار در سال ۲۰۲۳

شاخص دلار جهانی در سال ۲۰۲۳ وضعیت ریزشی داشت و انتظار می 
رود ارزش جهانی این ارز در سال ۲۰۲۴ همچنان کاهشی باشد.

 آخرین اطاعات منتشــر شــده در ایالات متحده، انتظارات مبنی بر 
کاهش نرخ بهره فدرال رزرو در سه ماهه اول سال ۲۰۲۴ را تقویت کرد، 
با وجود کانال نزولی دلار در سال اخیر که همچنان پابرجاست احتمال 

کاهش ایندکس دلار باز هم وجود دارد.
نرخ مبادله یورو به دلار )EUR/USD( به بالاترین سطح ۴ ماهه بالای 
۱.۱۰۳۰ رســید و یورو در سال میادی که گذشــت توانست وضعیت 
 )GBP/USD( خود را نسبت به دلار بهتر کند.نرخ مبادله پوند به دلار
نیز به بالاترین حد خود بالای ۱.۲۷۴۰ رســید و دلار نســبت به پوند 
انگلیس هم در سال اخیر تضعیف شد، بعد از برنامه دولت های مختلف 
به ویژه ســازمان بریکس حجم معامات دلار در جهــان کاهش یافته 
و ریســک معامات با دلار افزایش یافته اســت.به گفته بارکلیز یکی از 
تحلیلگران جهانــی ارز، مدل اختصاصی متعادل ســازی دلار در پایان 
ســال میادی ۲۰۲۳ نشان دهنده ســیگنال فروش قوی دلار تا پایان 

سال برابر همه شرکت های بزرگ است.
انتشــار داده های فدرال رزرو ایالات متحــده در روز جمعه، انتظارات 
بازار در مورد کاهش قابل توجه نرخ بهره فدرال رزرو در نیمه اول ســال 
۲۰۲۴ را مختل نکرد.شاخص قیمت PCE ایالات متحده در ماه نوامبر 
۰.۱٪ در مقایســه با انتظارات برای عدم تغییر در مــاه کاهش یافت و 
افزایش سالانه از ۲.۹٪ به ۲.۸٪ کاهش یافت.داده ها به این معنی است 
که ششمین نرخ بهره ســالانه به ســطح هدف ۲ درصدی فدرال رزرو 
کاهش می یابد و نشــانه قوی دیگری خواهد بود که مشکل تورم و این 
دیدگاه که فشارهای تورمی اساســی »چسبنده« هستند، دیگر صادق 
نیستند.«با این حال، یک تغییر بیشــتر برای ماه می با افزایش نرخ به 
عنوان یــک قطعیت وجود داشــت در حالی کــه محتمل ترین نتیجه 

اکنون به عنوان دو کاهش نرخ به ۵.۰۰٪ دیده می شود.
در نتیجه انتظارات فدرال رزرو بــه تضعیف حمایت خالص از دلار ادامه 

دارد و احتمالاً دلار در سال ۲۰۲۴ نیز وضعیت نزولی خواهد داشت.

کدام ارز بیشترین سهم را در پرداخت های 
جهانی دارد؟

آخرین داده های جمع آوری شــده از تراکنش ها توسط سرویس مالی 
جهانی ســوئیفت نشــان می دهد که یوان چین به چهارمین ارز فعال 

برای پرداخت های جهانی در ماه نوامبر ۲۰۲۳ تبدیل شده است.
 بر اساس گزارش منتشر شــده در این هفته، رنمینبی در ۴.۶۱ درصد 
از معامات استفاده شد که از رقم ۳.۶۰ درصد ماه اکتبر صعود کرد و از 
سهم ین ژاپن پیشی گرفت که ارزش آن از ۳.۹۱ درصد به ۳.۴۱ درصد 
کاهش یافته اســت.به طور کلی، ارزش پرداخت های رنمینبی نسبت 
به ماه اکتبر ۳۴.۸۷ درصد افزایش یافته اســت و از نظر ســالانه، سهم 
جهانی یوان از ماه نوامبر ۲۰۲۲، زمانی که ۲.۳۷ درصد از پرداخت ها را 

تشکیل می داد، تقریبا دو برابر شده است.

در همین حال، سهم ســایر ارزهای برتر جهان در طول ماه نزول کرد و 
دلار آمریکا از ۴۷.۲۵ درصد در ماه اکتبر به ۴۷.۰۸ درصد، ســهم یورو 
از ۲۳.۳۶ درصد به ۲۲.۹۵ درصــد و پوند انگلیــس از ۷.۳۳ درصد به 
۷.۱۵ درصد کاهش یافت.در این گزارش آمده است که سهم رو به رشد 
یوان در معامات فرامرزی نشــان دهنده روند دور شــدن چین از دلار 

همچنین تاش های پکن برای ترویج استفاده از پول ملی خود است.
اقتصاددانان خاطرنشان کردند که چین در تجارت با روسیه، خاورمیانه 
و آمریــکای جنوبی برای پرداخــت به ارزهای غیــر از دلار روی آورده 
است.اقتصاددان ارشد موسسه تحقیقاتی دای ایچی لایف توکیو، تورو 
نیشیهاما گفت: »به نظر می رسد که سایر کشورهای نوظهور نیز از یوان 
برای واردات نفت خام روسیه استفاده می کنند«.اولگ دریپااسکا، تاجر 
روســی گفت که تحریم های غرب علیه مسکو باعث افزایش ارزش پول 
چین شده اســت. به گفته وی، حجم پرداخت های تجاری فرامرزی به 

رنمینبی فقط طی چهار سال از پرداخت های یورو بیشتر خواهد شد.
از زمان اعمال تحریم ها در ســال ۲۰۲۲، روســیه و شرکای تجاری آن 
در میان کشــورهای در حال توسعه برای کاهش اســتفاده از سیستم 
مالی غرب تــاش و جایگزینــی دلار و یورو با ارزهای ملی در تســویه 
حســاب های تجاری از جمله یوان، روپیه هند و درهم امارات را تشدید 

کردند.

پس از تصویب در شورای پول و اعتبار
 بانک مرکزی بخشنامه افزایش رقم 

ح بهسازی و نوسازی مسکن  تسهیلات طر
وستایی را ابلاغ کرد ر

 بانک مرکزی اعام کرد: بخشــنامه افزایش ســقف فردی تسهیات 
مســکن روســتاها و شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفر به مبلغ ۳۵۰ میلیون 

تومان با نرخ سود پنج درصد به ۹ بانک اباغ شد.
به گزارش بانک مرکزی، این بخشــنامه به ۹ بانک عامل ملت، مسکن، 
تجارت، ملی، صادرات، ســپه، رفاه کارگران، کشاورزی و پست بانک و 
برای پرداخت تســهیات جدید طرح بهسازی و نوســازی مسکن در 

روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفری اباغ شد.
بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار سقف فردی تسهیات بهسازی و 
نوسازی مسکن روستایی و شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت از ۲۰۰ 
میلیون تومان بــه ۳۵۰ میلیون تومان و با نرخ ســود ۵ درصد افزایش 
پیدا کرد.همچنین تســهیات طرح ویژه بهسازی و نوسازی مسکن در 
روســتاها و شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت برای ۳۵۰ هزار واحد 

مسکونی، به مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان افزایش می یابد.
امسال برای اولین بار رقم وام نوسازی مسکن روستایی از ۲۰۰ میلیون 
به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یافت. همچنین تســهیات نوســازی 
مسکن روســتاییان از ۲۰۰ هزار فقره نیز که از ابتدای این طرح وجود 

داشت به ۳۵۰ هزار فقره رسید.

وگاه های حرارتی از مرز ۲۸۰ میلیون  تولید نیر
مگاوات ساعت عبور کرد

مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق حرارتی گفت: میزان تولید برق 
نیروگاه های حرارتی کشــور در ۹ ماهه امســال با رشــد سه درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته از مرز ۲۸۰ میلیون مگاوات ساعت 

عبور کرده است.
به گزارش وزارت نیرو، اســماعیل نمازی افــزود: نیروگاه های حرارتی 
از ابتدای امســال تا پایان آذرماه با تولید بیش از ۲۸۰ میلیون مگاوات 
ساعت انرژی توانســته اند ضمن تامین بالغ بر ۹۳ درصد برق مورد نیاز 
شــبکه، نقش مهمی در تامین انرژی پایدار و مطمئن برای مشترکان 

سراسر کشور و گذر موفق از روزهای گرم پیک تابستان داشته باشند.
وی ادامه داد: از ایــن میزان تولید بیــش از ۵۳ درصــد آن مربوط به 
واحدهای سیکل ترکیبی اســت که میزان تولید انرژی آن ها با افزایش 
۳.۵ درصدی نســبت به مدت مشــابه سال گذشــته به ۱۵۰ میلیون 

مگاوات ساعت رسیده است.
مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق حرارتی خاطرنشــان کرد: سال 
گذشته با افزوده شدن هشــت واحد بخار جدید در نیروگاه های غرب 
کارون، عســلویه، فردوســی، خرم آباد، ســبان، بعثت پارس جنوبی 
)دو واحد( و ارومیه شــاهد جهش تولید نیروگاه های ســیکل ترکیبی 
در هشت ماهه امســال به عنوان واحدهای تولید کننده برق دوستدار 

محیط زیست هستیم.
نمازی گفــت: تبدیــل نیروگاه هــای گازی بــه ســیکل  ترکیبی از 
کارآمدترین روش های بهبود راندمان نیروگاه های حرارتی کشــور به 
شــمار می آید که نه تنها برای صنعت برق، بلکه برای محیط  زیســت و 
صرفه جویی در مصرف ســوخت نیز بسیار موثر اســت و در سال های 

آینده شاهد تاثیرات گسترده آن خواهیم بود.
وی ادامه داد: تنهــا از محل افتتــاح این واحدهای جدید ســالانه دو 

میلیارد مترمکعب در مصرف سوخت صرفه جویی خواهد شد.
مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت بــرق حرارتی افــزود: همچنین در 
این میان ســهم واحدهای گازی در تولید برق ۹ ماهه امسال حدود ۶۶ 
میلیون مگاوات ساعت و سهم واحدهای بخاری نیز ۶۴ میلیون مگاوات 

ساعت بوده است.

سخنگوی صنعت آب کشور:
۸ هزار هکتار شبکه آبیاری با مشارکت کشاورزان 

و سرمایه گذاران اجرا می شود
 سخنگوی صنعت آب کشور گفت: اجرای ۸ هزار هکتار شبکه آبیاری با 

مشارکت کشاورزان و سرمایه گذاران در دست پیگیری است.
به گزارش شــرکت مدیریت منابع آب ایران، »فیروز قاسم زاده« افزود: 
وزارت نیرو از آغاز دولت ســیزدهم، تکمیل و توسعه شبکه های آبیاری 
را در قالب طرح های مشارکتی بین کشــاورزان و سرمایه گذاران دنبال 

می کند.
وی ادامه داد: شــرکت مدیریت منابــع آب ایران با تشــکیل کارگروه 
تســهیل گری، این موضوع را در سطح هفت اســتان کشور فعال کرده 
اســت و تاکنون حدود یک هزار هکتار به بهره برداری رســیده؛ ۸ هزار 
هکتار در حال اجرا اســت و ۲۰ هزار هکتار در دست تنظیم موافقتنامه 

است.

سخنگوی صنعت آب خاطرنشــان کرد: البته عاوه بر طرح های شبکه 
آبیاری و زهکشــی، طرح هایی نظیر نیروگاه و خط انتقال شرب نیز در 

همین چارچوب در سطح استان ها در حال پیگیری است.
قاسم زاده تعداد طرح های در دست پیگیری از طریق مشارکت را بیش 
از ۱۵ طرح اعام کــرد و گفت: ارگان های دولتی نظیر اســتانداری ها، 
جهاد کشاورزی، منابع طبیعی، محیط زیست، تعاونی روستایی، نظام 
مهندسی کشــاورزی و بانک ها از پیش برد این طرح ها حمایت کرده اند 
و وزارت نیرو نیز بــه عنوان راهبر موضوع، نظارت فنــی لازم را به عمل 

می آورد.

افزایش دما مصرف گاز را بالا برد!
مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز گفت: در ســال جاری با توجه به 
افزایش ۳ درجه ای دما انتظار میرفت شــاهد کاهش مصرف گاز باشیم 

در حالیکه اینگونه نبوده است.
ســعید عقلی مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز با اشــاره به مصرف 
بالای گاز در سال جاری با وجود افزایش سه درجه ای دما اظهار داشت: 
مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده به ۵۵۰ میلیون 
متر مکعب رسیده است که با توجه به افزایش ســه درجه ای دما که در 
ســال جاری داریم مصرف گاز باید تغییر چشــمگیری داشته باشد در 

حالی که این گونه نیست.
وی ادامه داد: البتــه تنها عامل این افزایش مصرف نیســت زیرا بخش 
تجاری و غیر عمده هم سهم قابل توجهی در این بخش دارند. متأسفانه 
شاهدیم که در بخش تجاری از سیســتم های گرمایشی برای فضاهای 

خالی استفاده می شود.
مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز با اشــاره به اعمال تشویق از ۱۵ 
آذر تا پایان فصل سر ســال خاطر نشان کرد: تشــویق های ویژه ای در 
نظر گرفتیم کــه از ۱۵ آذر تا پایان فصل ســرد اجرایی می شــود. این 
تشویقی ها مضاف بر اینکه پلکان اول تا ســوم در نظر گرفته شده است 
پلکان های چهارم تا هشــتم نیز با کاهش ۱۰ تا ۳۵ درصد نســبت به 
سال گذشته جدا از اینکه یارانه مناسبی به آنها تخصیص داده می شود 
و قبوض مجانی دریافت می کنند پاداش های ویــژه ای وجود دارد که 
قصد داریم آن را نقدی پرداخت کنیم و در صورتی که مشکل قانونی آن 

برطرف شود اعمال می شود.
عقلی اضافه کرد: همچنین تدابیر ویژه ای بــرای بخش تجاری در نظر 
گرفتیم مانند بخش خانگی که بالاتر از الگوی مصرف داشــته باشــند 
به زودی عملیاتی می شــود، با تدابیر ویژه در بخــش تجاری مصارف 
غیر مجاز مانند گرم کردن فضاهای باز که از قشــر مرفه جامعه هستند 

قبوض توجهی هستند دریافت می کنند.
وی در رابطه با قطعی گاز ویاهای خالی از ســکنه خاطر نشــان کرد: 
ویاهای خالی از سکنه ویاهای هستند که آخر هفته ها برای تفریح به 
ویای خود می روند و در این مدت باید سیســتم گرمایشی به خصوص 
بخاری ها خاموش باشــند زیرا در هیچ کجای جهــان گاز برای فضای 
خالی استفاده نمی شود. برای شناســایی این خانه ها زمانی که کنتور 
گاز مصرف را نشــان می دهد و کنتور آب بدون مصرف اســت نشانگر 
خالی بــودن آن ویا اســت و حتی با مراجعــه فیزیکی ایــن امر قابل 

شناسایی و انجام است.
وی در خاتمه اضافه کرد: در ۹ ماهه سال جاری گاز تحویلی به صنایع ۶ 
درصد و به نیروگاه ها ۱۳ درصد فزایش داشته است. همچنین در حال 

حاضر ۶۰ درصد از نیروگاه ها از سوخت گاز استفاده می کنند.
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مالیات ستانی عادلانه با سامانه مودیان

وشان چقدر مالیات می دهند؟  طلافر

خریدار   طبق آخرین آمارهای ســازمان امور 
مالیاتی کشــور، مالیات ۳۴ درصد طافروشــان 
صفر است و ۲۰ درصد طافروشان سالانه حدود 
پنج میلیون مالیات پرداخت می کنند؛ این آمارها 
با کسب سودی که طافروشــان دارند، نسبت به 
مالیات پرداختی کارمندان و ســایر اصناف قابل 

مقایسه نیست.
 چند روزی اســت که همزمان با صدور اطاعیه 
ســازمان امور مالیاتی کشــور در راستای اجرای 
قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان 
و همچنین اتصال همه صاحبان مشــاغل به این 
سامانه از اول دی ماه، موجی از شایعه در خصوص 
مالیات طا از ســوی برخی از افراد را فراهم کرده 
اســت؛ در حالی که هیچ گونه افزایشــی در نرخ 

مالیات طا اتفاق نیافته است.
اتصال همه اصناف به ویژه طافروشان به سامانه 
مودیان یکــی از راهکارهای ایجاد شــفافیت در 
معامله و خرید و فروش اســت؛ بر این اســاس که 
صورتحســاب های الکترونیکی صادر می شود که 
یکی از دستاوردهای این ســامانه، مالیات ستانی 

عادلانه است.

شایعه سازی فراریان مالیاتی برای فرار
 از شفافیت

عده ای بــرای فــرار از پرداخت مالیــات حاضر 
نیستند به سامانه مودیان متصل شوند؛ از این رو 
به بهانه های مختلف از اتصال به این سامانه شانه 
خالی می کنند؛ ضمن اینکه در ســامانه مودیان 
باید هرگونه خرید و فروش، کســب سود و فروش 
ثبت شود و بر اساس این ســامانه مالیات ستانی 
از مشــاغل صورت می گیرد تا با برقراری عدالت 

مالیاتی از فرار مالیاتی جلوگیری کند.
اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 

مودیان در راســتای شــفافیت و مالیات ستانی 
عادلانه کــه از مهرماه ســال ۱۳۹۸ معطل مانده 
بود با همــت دولت ســیزدهم اجرایی شــد. در 
گام نخســت اجرای این قانــون، مودیان جدید 
شناســایی و جلوی فرارهــای مالیاتــی گرفته 

می شود.

شفافیت و مالیات ستانی عادلانه
 با سامانه مودیان

ســازمان امور مالیاتی با پیاده ســازی تدریجی 
قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان 
در طی چنــد مرحله اقدام به فراخــوان، مودیان 
جهت اتصال به این سامانه کرده است و در همین 
راستا آموزش های نحوه صدور صورتحساب های 
الکترونیک و نحوه ثبت خریــد و فروش ها را ارائه 
و حتی جلســات مختلفی با اصنــاف و صاحبان 
مشــاغان برگزار کرد تا از زوایــای مختلف، این 
ســامانه جهت دسترسی افراد ســهولت داشته 

باشد.
از ایــن رو از اول دی ماه همــه مودیان و صاحبان 
مشــاغل حقیق و حقوقی مکلف به اتصال به این 
سامانه شــدند که این امر موجب شــد تا عده ای 
برای کتمان درآمدهای مالیاتی از پیوستن به این 
سامانه شــائبه هایی ایجاد کنند و بحث افزایش 

نرخ مالیات طا را بیان کردند.
در همین راســتا ســازمان امور مالیاتی کشــور 
در واکنش بــه برخی شــایعات و ابهامات مطرح 
شــده در خصوص مالیات طا توضیحاتی ارایه و 
دریافت مالیات ۲۵ درصدی از طــا را تکذیب و 
اعام کرد که هیچ مالیات جدید یا افزایش نرخی 
در حوزه مالیات ســتانی از صنف طا وضع نشده 

است.
بر این اســاس همچنین اصل طــا و جواهر و 

پاتین به کار رفته در مصنوعات ســاخته شده 
از فلزات مزبــور، معــاف از مالیــات بر ارزش 
افــزوده اســت و تنها اجرت ســاخت و ســود 
فروشنده که ســهم کوچکی از مبلغ پرداختی 
بابت خرید است، مشــمول ارزش افزوده است. 
از این رو هیچ مالیات جدیــدی بر خریدار طا 
وضع نشــده، بلکه اصــل طا هــم از مالیات بر 
ارزش افزوده معاف شــده و از نظر سازمان امور 
مالیاتی کشــور ثبــت کد ملی خریــدار هنگام 

خرید طا الزامی نیست.
در حال حاضر اصل کالای طا، جواهر و پاتین از 
مالیات معاف بوده و فقط ۹ درصد مالیات بر ارزش 
افزوده از اجرت، حق العمل و سود این کالا دریافت 
می شود که این نرخ مطابق قانون مالیات بر ارزش 

افزوده مصوب سال ۱۴۰۰ است.

مالیات ۷5 درصد طلافروشان بین صفر 
تا ۱5 میلیون تومان در سال

طبق آمارهای ســازمان امور مالیاتی، مالیات ۳۴ 
درصد طافروشــان صفر، ۲۰ درصــد بین صفر 
تا پنج میلیون تومان، ۲۰ درصــد بین پنج تا ۱۵ 
میلیون تومان، ۱۶ درصد بین ۱۵ تا ۳۰ میلیون، 
۶ درصد بین ۳۰ تا ۵۰ میلیون و چهار درصد بین 

۵۰ تا ۶۰۰ میلیون تومان است.
این آمار نشــان می دهــد که حــدود نزدیک به 
۷۵ درصد از طافروشــان مالیات بیــن صفر تا 
۱۵ میلیون تومانــی پرداخت می کننــد و تنها 
۲۵ درصد از طافروش مالیاتــی بین ۱۵ تا ۶۰۰ 
میلیون تومان به صورت ســالانه واریز می کنند 
این در حالیســت که یک کارمند ماهانه مالیات 
خود را که حدود یک تا ۲ میلیون تومان نســبت 
به حقوق دریافتی اســت پیــش از اینکه حقوق 

دریافت کند پرداخت می کند.

خریدار   بازارهای جهانی نفت در ســال ۲۰۲۴ 
با موانع و چالش های جدی شــامل رکود، شدت 
گرفتن کنــدی اقتصــادی در اقتصادهای بزرگ 
جهان، تقاضــای کمتر از حد انتظــار چین برای 

نفت و محدودیت تولید، روبرو خواهند بود.
مهمترین تحــولات بازار نفت در ســال ۲۰۲۳، 
ادامــه محدودیت عرضه تولیدکننــدگان اوپک 
پاس بــود که به اتفــاق هم، حــدود ۴۰ درصد 
از نفــت جهان را تولیــد می کنند. ایــن گروه در 
آوریل ســال ۲۰۲۳، کاهــش اضافــی تولید به 
میــزان ۱.۶۵ میلیون بشــکه در روز را اعام کرد 
که به ۲ میلیون بشــکه در روز کاهش داوطلبانه 
اعام شــده در اکتبر ســال ۲۰۲۲، افزوده شــد 
و مجموع محدودیــت عرضه اوپک پــاس را به 
حدود ۳.۶۶ میلیون بشــکه در روز معادل حدود 
ســه درصد از تقاضای جهانی برای نفت رســاند. 
بازارها به این اقدام، واکنش مثبتی نشــان دادند 
و قیمت نفت صعودی شد.این روند در ژوئن سال 
۲۰۲۳ با تصمیم عربستان سعودی برای کاهش 
یکجانبه تولید به میزان یک میلیون بشکه در روز 
و حمایت از ثبات و تــوازن بازارهای نفت، نیروی 
بیشــتری گرفت. قیمت نفت بــه اوج ۹۷ دلار در 
هر بشکه صعود کرد که افزایش ۲۳ درصد از ژوئن 
سال ۲۰۲۳ داشــت. در نشســت نوامبر وزیران 
اوپک پاس، برای تمدید این کاهش تولید در سه 

ماهه نخست سال ۲۰۲۴، توافق شد.
در بخش تقاضا، روند احیای اقتصادی شــکننده 
چین، مانع هرگونه رشــد پایدار قیمت نفت شده 
است. کشــورهای اروپایی هم کندی اقتصادی را 
مشــاهده کرده اند. طبق آمار آژانس بین المللی 
انرژی، تقاضای آلمان برای نفت در ســال ۲۰۲۳، 
به میزان ۹۰ هــزار بشــکه در روز کاهش یافت. 
بعاوه، فعالیت تولیدی آمریکا بــه مدت ۱۳ ماه 

متوالی کاهش داشت.
در این بین، تنش های ژئوپلیتیکی در خاورمیانه، 

تاثیر چندانی بر قیمت نفت نداشته است.

دورنمای قیمت نفت در سال ۲0۲4
انتظار می رود به دلیل کندی فعالیت اقتصادی و 

افزایش تولید آمریکا که اخیرا به ۱۳.۲۴ میلیون 
بشکه در روز صعود کرده است، عرضه فراوانی در 
سال میادی آینده مشاهده شود. بعاوه، برزیل، 
گویان، نروژ و کانادا، بازارهــا را از نفت لبریز نگه 
می دارنــد. وضعیت مذکور، به این ســوال جواب 
می دهد که آیا قیمت نفت در سال ۲۰۲۴، به ۱۰۰ 
دلار می رســد. بدون واقعــه ژئوپلیتیکی، چنین 

احتمالی تقریبا صفر است.
آژانس بین المللی انرژی در جدیدترین گزارش 
ماهانه خود، پیش بینی کرده است که تقاضای 
جهانی برای نفت در ســال ۲۰۲۴ رشد خواهد 
کرد و مصرف نفت جهان به میزان ۱.۱ میلیون 
بشــکه در روز افزایــش پیدا می کنــد و عرضه 
تولیدکنندگان غیراوپک، ۱.۲ میلیون بشــکه 
در روز به عرضه جهانی خواهــد کرد. دورنمای 
اوپــک اندکــی متفــاوت از گــزارش آژانس 
بین المللی انرژی بوده و این گروه رشــد تقاضا 
را ۲.۲۵ میلیون بشــکه در روز پیش بینی کرده 

است.
از نظــر قیمت، تحلیــل فنی نشــان می دهد که 
در صورت وقــوع رکود جهانی، به نظر می رســد 
حمایت قابل ماحظه ای در ســطح ۶۵ دلار برای 
وســت تگزاس اینترمدیت و اواســط کانال ۶۰ 
دلار برای نفت برنت وجــود دارد. بانک آمریکایی 
گلدمن ســاکس با اشــاره به کندی رشد اقتصاد 
جهانی، پیش بینی خود از قیمت هر بشــکه نفت 

برنت را به ۸۰ تا ۸۱ دلار بازبینی کرده است.
این پیــش بینی با نظر آژانــس بین المللی انرژی 
همگرایی دارد که میانگیــن قیمت نفت برنت در 
ســال میادی آینده را ۸۲ دلار و۵۷ سنت پیش 
بینی کرده اســت. بانک بارکلیز همچنان قیمت 
بالاتری را برای نفــت متصور اســت و میانگین 
قیمت نفت در سال ۲۰۲۴ را ۹۳ دلار تخمین زده 
است در حالی که آژانس »اس اند پی گلوبال«، بر 

این باور است که نفت ۸۵ دلار، مناسب تر است.
مهمترین روندی که برای درک بهتر قیمت نفت 
در سال ۲۰۲۴، باید دنبال شود، وضعیت اقتصاد 
جهانی اســت زیرا تقاضــا برای نفت بــا فعالیت 

اقتصادی مترادف است.

هنگامی که اوپک پاس تولید نفت خود را کاهش 
داد، به دلیل وجود نفت بیشتر در بازارها نبود بلکه 
به دلیل آن بود که این گروه، کندی رشــد اقتصاد 

جهانی را پیش بینی می کرد.
با ورود به ســال ۲۰۲۴، شــاخص های اقتصادی 
جهانی چندان قوی به نظر نمی رســند و با وجود 
پیش بینی فــرود نــرم اقتصاد، احتمــال رکود 
همچنــان بالاســت. در نتیجه، قیمــت نفت در 
سال ۲۰۲۴ پتانسیل بیشتری برای نزول دارد تا 

صعود.

تاثیر قیمت نفت بر مصرف کنندگان
نفت خام، مهمترین کالای استراتژیکی در جهان 
اســت. بیش از ۴۰۰۰ محصول نفتی وجود دارد 
و قیمت آنها، تقریبا بر همــه بخش های اقتصاد و 

جنبه های زندگی افراد تاثیر می گذارد.
رشــد قیمت نفت به هزینه های بالاتر برای حمل 
و نقل منتهی می شــود و در نتیجه، قیمت کالاها 
را افزایش می دهد. بعــاوه، افزایش قیمت نفت 
با بالا بردن هزینه های انــرژی، باعث افزایش نرخ 
تورم شده و قدرت خرید مصرف کننده را کاهش 

می دهد.
بر اســاس گزارش یورونیوز، با وجــود موانعی که 
در ســال ۲۰۲۴ وجود دارد، مصــرف کنندگان 
ممکن اســت بتوانند نفس راحتی بکشند زیرا به 
دلیل کندی اقتصاد، قیمت نفت نســبت به سال 
۲۰۲۳، در بازه مشــخصی می ماند یا روند نزولی 

پیدا می کند.
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